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مدیرعامل شرکت آلومینای ایران: 
تولید مذاب در آلومینیوم 

جاجرم آغاز شد

مدیرعام��ل ش��رکت آلومینای ای��ران از آغاز 
فرآین��د تولید م��ذاب آلومینی��وم در کارخانه 

شمش آلومینیوم جاجرم خبر داد.
به گزارش روابط عمومی س��ازمان توس��عه و 
نوس��ازی معادن و صنایع معدن��ی ایران، تورج 
زارع با بیان این مطلب اظهار کرد: فرآیند تولید 
مذاب آلومینیوم با تزریق جریان برق به ۲ عدد 

دیگ در سالن احیا این شرکت آغاز شد.
وی اف��زود: در این فرآیند، عملیات پیش گرم 
دیگ های اولیه با رس��یدن به حد نهایی جریان 
ب��رق )۲۰۰ آمپ��ر( و ش��روع مرحل��ه پخت و 
رس��یدن به دمای مذاب از چهارشنبه آغاز شد. 
مدیرعامل شرکت آلومینای ایران تصریح کرد: 
نخس��تین ش��مش آلومینیوم، روز دوش��نبه یا 

سه شنبه آینده تولید خواهد شد.
وی افزود: این فرآیند در هفته های آینده در 
سایر دیگ های سالن احیا انجام خواهد شد. بنا 
به این گزارش، فاز نخس��ت کارخانه آلومینیوم 
جاج��رم ۴۰ هزار تن اس��ت و به دلیل نزدیکی 
کارخانه آلومینا، مش��کلی در تامین مواد اولیه 

وجود نخواهد داشت.

مطالعه حدود ۷۰ درصد 
پهنه های اکتشافی کشور 

از سوی ایمیدرو
مدیر کل اکتش��افات وزارت صنعت، معدن و 
تجارت اعلام کرد: ایمی��درو مطالعه حدود ۷۰ 

درصد پهنه های اکتشافی را انجام داد.
به گزارش روابط عمومی س��ازمان توس��عه و 
نوس��ازی معادن و صنایع معدنی ایران، اسدالله 
کش��اورز در نشس��ت کارگروه اکتش��اف خانه 
مع��دن ایران با بیان این مطل��ب اظهار کرد: از 
اواخر س��ال ۹۱، فاز پهنه بندی تعریف ش��د و 
اکن��ون ۱۶۱ پهن��ه داریم که ۳۰ م��ورد آن به 
دلیل مش��کلات محیط زیستی واگذار نشده اما 
باقی آن واگذار شده و بخش خصوصی همچون 
شرکت کالسیمین، گل گهر و غدیر مشغول کار 

هستند.
وی افزود: ۸۰ مورد از پهنه ها آزاد ش��ده اند 
و حدود ۶۰۰ آنومالی به دس��ت آمده که ۴۰۰ 
مورد آن از س��وی ایمیدرو انجام ش��ده است. 
ای��ن موضوع حرک��ت خوبی بوده ک��ه در این 
۴ س��ال انجام ش��ده و همت ایمیدرو و بخش 
خصوص��ی نیز در مطالعات پهنه ها به ما کمک 

کرده است.
مدیر کل اکتش��افات وزارت صنعت، معدن و 
تجارت تصریح کرد: با اداره کل منابع طبیعی و 
سازمان حفاظت محیط زیست مشکل داریم که 
خوشبختانه با اداره کل منابع طبیعی به توافق 
رس��یدیم اما در لایه های پایین این س��ازمان، 
دیدگاه های��ی در س��طح بس��یار پایی��ن وجود 
دارد. به همین دلیل در تعدادی از اس��تان ها با 

مشکلات بسیاری روبه رو هستیم.
از  بیش��تر  پهنه ه��ا  واگ��ذاری  اف��زود:  وی 
راه فراخ��وان ب��وده و مواردی را ک��ه خواهان 

نداشته اند به ایمیدرو دادیم.
کش��اورز گفت: اعتقاد داریم که به اکتش��اف 
نباید ب��ه عنوان هزینه نگاه ک��رد چراکه انجام 
فعالیت های اکتش��افی می تواند به س��ود بخش 

معدن کشور باشد.

مناقصه »فروش لجن 
صنعتی و نرمه سرندی 

گندله« فولاد میانه
مجتمع فولاد میانه، آگهی مناقصه فروش ۵۰ 
هزار تن لجن صنعتی و نرمه سرندی)به صورت 

مخلوط( را به فراخوان گذاشت.
ایمی��درو،  عموم��ی  رواب��ط  گ��زارش  ب��ه 
ش��رکت کنندگان می توانند ب��رای بازدید مورد 
مزایده از ۱۱ تا ۱۵ اس��فند ب��ه واحد بازرگانی 
مجتم��ع ف��ولاد میانه جنب ایس��تگاه راه آهن 

مراجعه کنند.
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روی خط خبر

رئیس س��ازمان مردم نه��اد دیده بان ش��فافیت و عدالت با 
بیان اینکه علیه رئیس س��ازمان خصوصی س��ازی اعلام جرم 
شده است، گفت: پوری حس��ینی صلاحیتی برای ماندن در 
سمت ریاست سازمان خصوصی س��ازی ندارد و باید در برابر 

خیانت هایی که به منابع ملی شده، پاسخگو باشد.
به گزارش خبرگزاری خانه ملت، احمد توکلی با بیان اینکه 
خصوصی س��ازی براساس قانون اساس��ی با ۲ هدف افزایش 
کارآیی و عدالت مطرح شد، گفت: در قانون، راه های رسیدن 
ب��ه خصوصی س��ازی، اصولی تعریف ش��ده اند اما متاس��فانه 
دولت ها به واگذاری ها به عنوان منبعی برای کس��ری بودجه 

نگریسته اند و در نتیجه به دنبال کارآیی و عدالت نبودند.
رئیس س��ازمان دیده بان شفافیت و عدالت، با بیان اینکه از 
زمان نخس��تین خصوصی سازی و پیش از اجرای برنامه سوم 
توسعه، ش��فاف نبودن در خصوصی سازی پدیدار شد، افزود: 
در دول��ت آقای احمدی نژاد ۱۱۹ ه��زار میلیارد تومان بنگاه 
فروختن��د و این مبلغ را به بودجه تبدی��ل کردند. در دولت 
روحانی نیز به وس��یله فروش بنگاه ها به دنبال کس��ب منبع 

جدیدی بودند تا کسری بودجه را جبران کنند.
وی ب��ا بی��ان اینکه نتوانس��تیم مانع واگ��ذاری آلومینیوم 
المه��دی و هرمزال ش��ویم، ادام��ه داد: خری��دار آلومینیوم 
المهدی، ش��مش ها و اموال کارخانه را فروخته اس��ت. براین 
اس��اس علیه رئیس سازمان خصوصی س��ازی اعلام جرم شد 
چراکه برخلاف مصالح س��ازمانی و به س��ود متصرفان عمل 
کرده که در این اعلام جرم مش��خص شد، قرارداد اجرا نشده 
و بای��د آلومینیوم المهدی را از خریدار پس بگیرند و قرارداد 

را فسخ کنند.
توکلی با اشاره به اینکه عده ای با احساس خطر، قراردادهای 
واگذاری و خصوصی س��ازی را فسخ کرده و مجتمع ها را پس 
گرفته ان��د، تاکی��د کرد: بر این اس��اس، آلومینی��وم المهدی 
از خری��دار پ��س گرفته و به مپنا واگذار ش��د. ش��رکت مپنا 
صلاحیت اداره این مجتمع را دارد اما قیمتی که برای فروش 

این بنگاه در نظر گرفته شده بسیار کم است.
وی با بیان اینکه اقدام سازمان خصوصی سازی در واگذاری 
آلومینی��وم المهدی و هرمزال به مپنا، خلاف قانون و مصالح 
مل��ی بوده اس��ت، اف��زود: آلومینیوم المهدی بای��د بار دیگر 

قیمت گذاری شود چراکه قیمت گذاری انجام شده مربوط به 
سال ۹۳ بوده و نرخ کارخانه تاکنون ۳ تا ۴ برابر شده، از این 

رو باید دوباره قیمت گذاری شود.
توکلی با تاکید بر اینکه به ش��کل مشکوک و تعجب آوری 
آلومینیوم المه��دی را در بازه زمانی بس��یار کوتاهی واگذار 
کردند، ادامه داد: ماشین س��ازی تبری��ز و هپکو نیز وضعیت 
مشابهی دارند چراکه ماشین س��ازی تبریز در مدت کوتاهی 
به حراج گذاش��ته و ۷۰۰ میلیارد تومان قیمت گذاری ش��د، 
در حالی که فقط زمین  این کارخانه دست کم ۱۸۰۰ میلیارد 
تومان ارزش دارد و ماش��ین آلات برند ماشین سازی و زمین 

هر کدام باید جداگانه قیمت گذاری می شدند.
جزئی�ات�مجتم�ع�آلومینیوم�المه�دی�و�پایان���

حاشیه�ها
مجمع فوق العاده س��هامداران مجتم��ع آلومینیوم المهدی 
با حضور ۹۵ درصد س��هامداران، برگزار و کرسی های جدید 

هیات مدیره آن مشخص شد.
به گزارش ف��ارس، مجمع فوق العاده س��هامداران مجتمع 
آلومینی��وم المهدی برگزار ش��د و نماین��دگان هیات مدیره 

جدید این شرکت مشخص شدند.
بر اساس این گزارش، مجمع شرکت آلومینیوم المهدی با 
حضور ۹۵ درصد سهامداران رسمیت یافت و پس از آن وارد 

دستور جلسه برای تعیین اعضای هیات مدیره شد، به طوری 
که از مجموع ۵ کرسی هیات مدیره این شرکت، تخصیص ۴ 
کرسی به گروه مپنا و یک کرسی به شرکت آلومینیوم خاتم 
وابسته به شرکت س��رمایه گذاری توسعه صنعتی به تصویب 

مجمع رسید.
به گفته یک سهامدار حاضر در مجمع، محمد علیمحمدی 
مالک ش��رکت های فرو آلیاژ گنو و توس��عه مع��ادن جنوب 
به عن��وان خریدار قبلی مجتمع آلومینی��وم المهدی و طرح 

هرمزال غایب بود.
به این ترتیب پس از گذش��ت حدود ۳ س��ال کشمکش بر 
س��ر واگذاری مجتمع آلومینیوم المهدی و طرح هرمزال، با 
برگ��زاری مجم��ع و تعیین اعضای هیات مدی��ره جدید این 
ش��رکت اصل چهل و چهاری به حاش��یه های آن پایان داده 

شد.
 مجتم��ع آلومینی��وم المه��دی و طرح هرمزال از س��وی 
سازمان خصوصی سازی، پس از خلع ید و ایفا نشدن تعهدات 
شرکت فرو آلیاژ گنو متعلق به محمد علیمحمدی به شرکت 

مدیریت پروژه های نیروگاهی)مپنا( واگذار شده است.
سازمان خصوصی س��ازی توضیحی درباره نحوه تسویه این 
معامل��ه با گروه مپنا ن��داده اما دلیل لغو واگ��ذاری مجتمع 
المهدی به علیمحمدی را ایفا نشدن برخی تعهدات از سوی 

ش��رکت فروآلیاژ گنو به عنوان خریدار قبلی س��هام شرکت 
آلومینیوم المهدی و طرح هرمزال، عنوان و اعلام کرده است: 
»با حال ش��دن دین مشارالیه، سازمان خصوصی سازی اقدام 
به انتش��ار فراخوان درباره جایگزینی خریدار گذش��ته کرده 
و پس از بررس��ی پیشنهادهای رس��یده، قرارداد جایگزین با 

شرکت مدیریت پروژه های نیروگاهی)مپنا( امضا شد.«
گزارش های غیر رسمی در این باره حاکی است: گروه مپنا 
مطالبات بزرگ��ی از مجموعه وزارت صنعت، معدن و تجارت 
دارد و بر این اس��اس مقرر شده اس��ت اقساط و وجه معامله 
۷۳.۳۶ درصد از س��هام کنترلی مجتمع آلومینیوم المهدی و 
۱۰۰ درص��د طرح هرمزال از محل تهات��ر بدهی و مطالبات 

گروه مپنا با دولت تسویه شود.
اقساط یورویی وام جعاله بانک صنعت و معادن نیز از محل 
مطالب��ات گروه مپنا از بانک صنعت و مع��دن یا مطالبات از 

وزارت نیرو باید تسویه شود.
علاقه مندی گ��روه مپنا برای مالکی��ت مجتمع آلومینیوم 
المهدی نیاز به محصول اس��تراتژیک این شرکت در ساخت 
نیروگاه ها و همچنین راه اندازی کوره تولید آلیاژی آلومینیوم 
با ظرفیت تولید ۲۵ تن در روز اعلام ش��ده که می تواند این 

مجتمع را از خام فروشی شمش آلومینیوم نجات دهد.
بر اساس اطلاعیه سازمان خصوصی سازی، شرکت فروآلیاژ 
گنو تحت مالکیت محمد علیمحمدی در ۳ س��ال گذش��ته 
تنها بابت ۳.۸۳ درصد کل س��هامی که اواخر اس��فند ۱۳۹۴ 
با وجود هیاهوی بس��یار، با ارزش ی��ک هزار و ۷۵۱ میلیارد 
تومان به وی واگذار ش��ده توانس��ته پول دولت را پس بدهد 
و در نهای��ت بلوک ۷۳.۳۶ درصدی س��هام کنترلی مجتمع 
آلومینی��وم المه��دی و ۱۰۰ درص��د طرح هرم��زال به این 
معدندار به دلیل ایفا نش��دن تعهدات دوباره و به ظاهر بدون 
طی تشریفات قانونی مزایده به گروه مپنا واگذار شده است.

س��هامدار کنترلی گروه مپنا شرکت سرمایه گذاری صنایع 
ب��رق و آب صبا، با ۴۷.۵۶ درصد س��هام متعلق به مجموعه 
وابس��ته به وزارت نیرو اس��ت و پس از آن نیز سرمایه گذاری 
کارکنان گروه مپنا با ۱۱.۰۷ درصد س��هام و بانک پاسارگاد 
ب��ا ۵.۵۶ درصد س��هام در کنار س��هام عدال��ت اصلی ترین 

سهامداران عمده آن  را تشکیل می دهند.

احمد توکلی: آلومینیوم المهدی برای واگذاری به مپنا باید دوباره قیمت گذاری شود

 گروه معدن: 
 HSEE دوره آموزش��ی »ممیزی عملک��رد
ش��رکت های تابع ایمیدرو« با حض��ور مدیران 
HSEE این شرکت ها و ممیزان، دوشنبه هفته 

گذشته برگزار شد.
به گزارش روابط عمومی س��ازمان توس��عه و 
نوس��ازی مع��ادن و صنایع معدنی ای��ران، امیر 
ولدخانی، مدیر بهداشت، ایمنی، محیط زیست و 
انرژی ایمیدرو با بیان اینکه هدف برگزاری دوره 
آموزشی»ممیزی عملکرد HSEE شرکت های 
تابع ایمیدرو«، ایجاد زبان مش��ترک برای انجام 
ممیزی با کیفیت یکسان از فروردین ۹۸ است، 
اظهار ک��رد: از برنامه های این دوره آموزش��ی، 
سخنرانی محمد پویان، مشاور کیفیت ایمیدرو 

درباره اخلاق و روش ممیزی بود.
وی اف��زود: در ادامه دوره، فرمت و روش های 
ممیزی با همه ش��رکت کنندگان کنترل شد و 
روش های تکمیل فرم و ابهام های موجود برای 
ایجاد برداش��ت یکسان از نحوه پر کردن فرم ها 
مورد بحث قرار گرفت. در پایان، پیش��نهادهای 

بهبود اصلاح از شرکت کنندگان دریافت شد.
ولدخانی گفت: در هفته آینده، برنامه ممیزی 
نهایی ش��ده و فرم��ت آن برای هم��ه مدیران 
واحدهای تابع ارس��ال می شود تا برای ممیزی 

سال آینده آماده شوند.
وی ادام��ه داد: ب��رای برنام��ه ممی��زی آتی، 
مدیریت س��بز در فرم��ت اضافه ش��د. در این 
برنام��ه، توجه ویژه ای به مس��ائل بهینه س��ازی 
مص��رف آب و انرژی و مدیریت محیط زیس��ت 

خواهیم داشت.
مدیر بهداشت، ایمنی، محیط زیست و انرژی 
ایمیدرو تصریح کرد: پیش از برگزاری این دوره، 
ب��ا واحدهایی که در ممی��زی قبلی، امتیازهای 
کمی دریاف��ت کرده بودند جلس��ات تخصصی 
را برگ��زار و برنامه های آنها را بررس��ی کردیم 

تا ش��رایط لازم را کسب کنند. خوشبختانه این 
واحدها برای رعایت الزامات قانونی و سازمانی، 

تلاش زیادی کردند.
وی ادامه داد: همچنین بازدیدها نش��ان داد 
که واحدهای دیگر نیز اقدامات مناس��بی برای 

ارتقای HSEE انجام داده اند.
ولدخان��ی بیان ک��رد: انتظار داریم در س��ال 
ج��اری، با بهب��ود عملکرد بخش ه��ای مرتبط 
ب��ا زیرس��اخت های HSEE و برطرف ش��دن 
مش��کلات، از س��ال آینده ممیزی ب��ا کیفیت 

بالاتری برگزار کنیم. وی افزود: در صورت رفع 
نشدن مش��کلات واحدها، ممیزی با روند فعلی 
ادامه می یابد. به گفته مدیر بهداش��ت، ایمنی، 
محیط زیس��ت و انرژی ایمیدرو، برای نخستین 
ب��ار، در برنامه پویینتر مدیری��ت برنامه ریزی و 
نظارت راهب��ردی، بهبود عملک��رد ممیزی در 
س��ال ۹۸ دیده شده که بنای آن، اجرای برنامه 
ممیزی ما اس��ت. ولدخانی با بی��ان اینکه فرم 
ممی��زی HSEE، ۲۷ بخ��ش دارد، گفت: این 
 ،HSEE بخش ها ش��امل بخش های ساختاری
زیرس��اخت های اولیه )آتش نش��انی، آمبولانس 
و...(، مس��ائل تخصصی نظیر مدیریت ریس��ک، 
اقدامات کنترلی، کنت��رل عملیات، برنامه های 
زیست محیطی )پس��ماند، مدیریت سبز و...( و 

نیز بهداشت )تاسیس��ات بهداشتی و طب کار( 
است.

وی اف��زود: در بخ��ش اقتص��ادی، عملک��رد 
ش��اخص های مهم همچون ح��وادث منجر به 
فوت، آلایندگ��ی و... بررس��ی و امتیازات ویژه 
کاهش��ی یا افزایش��ی مطرح می شود. بر اساس 
این فرم، بیش��ترین امتی��ازات موجود )مجموع 
امتیازات تش��ویقی و ۴۵۰ امتیاز ممیزی( ۵۰۰ 

امتیاز است.
ممیزی��42شرکت��

مدیر بهداشت، ایمنی، محیط زیست و انرژی 
ایمیدرو با اشاره به حضور ۴۲ شرکت در برنامه 
ممیزی سال ۹۸ خاطرنشان کرد: این شرکت ها 
مشتمل بر شرکت های فولاد استانی، سنگ آهن 
)سیرجان، چادر ملو، گل گهر، جلال آباد، فلات 
مرک��زی و س��نگان(، س��رب و روی )نخل��ک، 
انگ��وران(، زغال س��نگ )خمرود،  مهدی آباد و 
۲ پیمان��کار طبس، البرز مرک��زی و گلندرود(، 
مناطق ویژه اقتصادی )خلیج فارس، پارس��یان 
و لامرد(، مرک��ز تحقیقات فرآوری مواد معدنی 

ایران و الکترود گرافیتی، ممیزی خواهند شد.
وی ادامه داد: همچنین، ش��رکت های نفلین 
س��ینیت س��راب، آنتیموان س��فیدآبه، سرب و 
روی )نخل��ک، مهدی آباد و انگوران(، فرم کروم 
سبزوار، فس��فات اس��فوردی، تیتانیوم کهنوج، 
آلومینی��وم جن��وب، پت��اس خ��ور و بیابانک، 
ط��لای موته، پیربک��ران و کک س��ازی زرند از 
دیگر ش��رکت های مورد ممیزی در سال آینده 
خواهند بود. بنا به این گزارش، س��ومین برنامه 
ممیزی عملکرد HSEE مدیران واحدهای تابع 
ایمی��درو از ۲۵ فروردین ش��روع و تا پایان تیر 
۹۸ انجام می ش��ود. پس از بررس��ی واحدها در 
ماه های مرداد و شهریور، از واحدهای با عملکرد 
خ��وب به بالا طی همایش��ی در مهر ۹۸ تقدیر 

خواهد شد. 

توجه ویژه  به بهینه سازی مصرف آب و انرژی
در�دوره�آموزشی�»ممیزی�عملکرد��HSEEشرکت�های�تابع�ایمیدرو«�مطرح�شد

نشس��ت هم اندیش��ی هماهنگی و بهینه س��ازی استفاده 
از اس��کله ها، بارگی��ری و تخلی��ه، انباش��ت و برداش��ت، 
واگن برگ��ردان و امور مرتبط با س��رمایه گذاری توس��عه ای 
آین��ده منطقه ویژه خلیج فارس با حضور قائم مقام ایمیدرو 
برگزار ش��د. به گزارش ایمیدرو، در این نشس��ت قائم مقام 
ایمیدرو با بیان اینکه منطقه ویژه خلیج فارس نقش کلیدی 
در پیش��برد اهداف صنایع به ویژه ف��ولاد دارد، افزود: این 
منطقه با وسعت ۵۰۰۰ هکتار از ظرفیت های قابل توجهی 

در تحقق چشم انداز فولاد برخوردار است.

عباس نعیمی با اش��اره ب��ه مزیت های��ی همچون وجود 
زیرس��اخت ریل��ی و کارخانه های متعدد صنای��ع فولاد در 
منطق��ه اقتصادی خلیج ف��ارس گفت: ام��کان پهلودهی به 
شناورهای ۱۰۰ هزارتنی فله و کالا از مزیت های منطقه به 
ش��مار می رود و موضوع توسعه و تامین دیگر زیرساخت ها 
ب��رای ش��رکت های مس��تقر در منطقه از اهمی��ت بالایی 
برخوردار اس��ت. وی اب��راز امیدواری کرد: ب��ا حمایت های 
ایمیدرو و مش��ارکت ش��رکت های ب��زرگ معدنی مباحث 

مربوط به توسعه زیرساخت ها در این منطقه فراهم شود.

نی�از�ب�ه��12۵0میلی�ارد�توم�ان�س�رمایه�برای���
ساخت��۳فاز

در این نشس��ت، مدیرعامل منطقه ویژه صنایع معدنی و 
فلزی خلیج فارس در س��خنانی گفت: برای ساخت فازهای 
توس��عه این منطقه، نیاز به ۱۲۵۰ میلیارد تومان س��رمایه 

است.
حس��ن خلج طهرانی با اش��اره به ساخت ۳ فاز توسعه در 
این منطقه افزود: نظر به هزینه های انجام ش��ده در منطقه 
و ایجاد زیرس��اخت های مهم درباره صنعت فولاد و احجام 

صادرات و واردات در افق ۱۴۰۴ طرح توس��عه بندر منطقه 
اقتصادی خلیج فارس مورد توجه است.

وی با اش��اره به ظرفیت تخلیه و بارگی��ری فرآورده های 
مایع و مواد فله معدنی در منطقه گفت: ظرفیت انتقال مواد 
فل��ه و همچنین کالای عموم��ی، ۳۶ میلیون تن و ظرفیت 

انتقال فرآورده های مایع ۳۰ میلیون تن در سال است.
خلج طهرانی گفت: در افق ۱۴۰۴ حجم تخلیه و واردات 
مواد فل��ه معدنی مورد نی��از کارخانه های فولادس��ازی در 

بندرعباس ۲ برابر حجم بارگیری و صادرات خواهد بود.

نعیمی: طرح توسعه منطقه خلیج فارس مورد توجه ایمیدرو است

برای برنامه ممیزی آتی، مدیریت سبز در فرمت اضافه شد. 
در این برنامه، توجه ویژه ای به مسائل بهینه سازی مصرف 

آب و انرژی و مدیریت محیط زیست خواهیم داشت و در 
صورت رفع نشدن مشکلات واحدها، ممیزی با روند فعلی 

ادامه می یابد
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روی خط خبر

»محمدحس��ین معصومی« از آغاز عملیات س��اخت پارک 
معدنی در مس سرچشمه خبر داد و افزود: این پارک معدنی 
با اس��تفاده از ضایعات صنعتی ایجاد خواهد ش��د که توسعه 
فضای س��بز بر اساس ش��رایط اکولوژیک منطقه را به وسعت 
۱۵ ه��زار مترمرب��ع در معدن مس سرچش��مه در بر خواهد 

داشت.
به گزارش روابط عمومی مجتمع مس سرچشمه، مهندس 
»محمدحس��ین معصومی« با اش��اره به ۱۵اس��فند که »روز 
درخت��کاری« بود، اظهار ک��رد: یکی از اقدام��ات مهم انجام 
ش��ده در زمینه افزایش خودپالایی کیفی��ت هوا در مجتمع 
مس سرچشمه، گسترش فضای سبز و ایجاد کمربند سبز در 

سطح مجتمع مس سرچشمه بوده است.
وی تاکی��د کرد: مدیری��ت و برنامه ریزی برای اس��تفاده از 
گونه های مناس��ب درختان با توجه به اقلیم و ش��رایط آب و 
هوایی مجتمع مس سرچش��مه، انتخابی بس��یار موثر خواهد 
ب��ود. وی اف��زود: این درختان بومی علاوه بر کنترل ش��رایط 
اقلیم��ی ثابت منطق��ه موردنظر، از روند رو به رش��د نابودی 

محیط زیست جلوگیری می کنند.
رئیس اداره محیط زیس��ت و بهداشت محیط مجتمع مس 
سرچشمه با بیان اینکه ۱۵ تا ۲۲ اسفند به عنوان هفته منابع 
طبیعی نام گذاری شده است، یادآور شد: ۱۵ اسفند، نخستین 
روز هفته منابع طبیعی که به عنوان روز درختکاری نام گذاری 
ش��ده اس��ت، فرصتی را مهیا می کند تا با کاشت درختان به 
نوعی س��رمایه گذاری بلندمدت برای آیندگان ایجاد ش��ود و 
راهکاری مناس��ب برای کاهش آثار منفی و س��وئی باشد که 

از سوی خودمان، به زمین و سرزمین مان وارد شده است.
معصومی بیان کرد: به منظور بزرگداش��ت روز درختکاری 
و در راس��تای حرکت به سوی توسعه پایدار و محیط زیستی 
پاک و س��الم، اقداماتی با همکاری و مشارکت امور نظارت بر 
پیمانکاران، معدن مجتمع مس سرچشمه، معدن مس دره زار 
و رواب��ط عمومی و خدمات اجتماع��ی در هفته درختکاری و 

منابع طبیعی در مجتمع مس سرچشمه انجام می شود.
رئی��س اداره محیط زیس��ت و بهداش��ت محی��ط مجتمع 
مس سرچشمه با تش��ریح برنامه های روز درختکاری، گفت: 

در هفته منابع طبیعی، کاش��ت نهال پس��ته وحشی )بنه( از 
گیاهان بومی منطقه در معدن مس دره زار به وسعت بیش از 

۳۰ هزار مترمربع آغاز می شود.
معصوم��ی از آغاز عملیات س��اخت پارک معدنی زیس��ت 
محیط��ی در مس سرچش��مه خب��ر داد و اف��زود: این پارک 
معدنی با اس��تفاده از ضایعات صنعتی ایجاد خواهد ش��د که 
توس��عه فضای سبز بر اساس ش��رایط اکولوژیک منطقه را به 
وس��عت ۱۵ ه��زار مترمربع در معدن مس سرچش��مه در بر 

خواهد داشت.
وی توزیع بیش از ۵ هزار پاکت حاوی بذرهای اصلاح شده 
بادام کوهی و پس��ته وحش��ی )بنه( در بین کارکنان مجتمع 
مس سرچش��مه با هدف جلب و توسعه مشارکت همگانی در 
ایجاد و گس��ترش فضاهای س��بز را از دیگر برنامه های هفته 
منابع طبیعی اعلام کرد. رئیس اداره محیط زیست و بهداشت 
محیط مجتمع مس سرچش��مه در بخش دیگری از سخنان 
خود با اش��اره به اقدامات در حال انجام در راس��تای توس��عه 
فضای س��بز و حفظ منابع طبیعی موج��ود در مجتمع مس 

سرچشمه، خاطرنشان کرد: اجرای فاز اول توسعه فضای سبز 
بر اس��اس شرایط اکولوژیک منطقه )کاشت بذر بادام کوهی( 
به وس��عت نزدیک به ۵۰۰ هکتار از ابتدای دی ۹۷ آغازشده 
و در حال انجام اس��ت. معصومی اضافه ک��رد: اجرای فاز اول 
مب��ارزه با آفت گیاهی لورانت��وس در درختان ارژن منطقه به 
وس��عت ۱۰۰۰ هکتار نیز از اواس��ط آذر۹۷ آغاز ش��ده و در 
راستای توس��عه فضای سبز و حفظ منابع طبیعی موجود در 

مجتمع مس سرچشمه، در حال انجام است.

آغاز عملیات ساخت پارک معدنی زیست محیطی در هفته منابع طبیعی

 گروه معدن : 
نخس��تین پارک موزه علوم زمین کشور عصر 
چهارشنبه با حضور رئیس سازمان زمین شناسی 
و استاندار خراس��ان رضوی در مشهد گشایش 

یافت.
به گزارش سازمان زمین شناسی و اکتشافات 
معدنی، علیرضا شهیدی در نشست خبری خود 
که در همین زمینه با اصحاب رس��انه در مشهد 
برگزار ش��د، اظهار کرد: سازمان زمین شناسی و 
اکتشافات معدنی کشور ۳۴ مخاطره را در کشور 
شناس��ایی کرده که شامل س��یل، زلزله، توفان، 
بح��ران آب و... بوده و در این ح��وزه ۴۳ مورد 
مخاطره جهانی شناس��ایی شده که اگر درست 
مدیریت ش��ود جل��وی بحران و آس��یب گرفته 

می شود.
وی افزود: سازمان زمین شناسی کشور از سال 
۱۳۳۸ فعالیت خود را آغاز کرده و در اکتشافات 
پایه هم از س��ال ۷۸ ک��ه این مجموعه با عنوان 
سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی کشور 
ب��ه فعالیت خ��ود ادامه می دهد دایر اس��ت. در 
سال های اخیر نیز براساس نوع ماده های معدنی 
کش��ف ش��ده افزون بر ۶۲ میلی��ارد دلار مواد 

معدنی را کشف کرده ایم.
رئیس س��ازمان زمین شناس��ی و اکتش��افات 
معدنی کش��ور ب��ا بیان اینکه به دنبال تقس��یم 
ث��روت در مناطق محروم و ایجاد اش��تغال های 
جدی��د در ح��وزه زمین شناس��ی و اکتش��افات 
معدنی هستیم، خاطرنشان کرد: امروز، کشورها 
به کش��ف ذخایر پنهان ورود پیدا کرده اند و در 
امری��کا ۳۸۰ مت��ر عمق اکتش��افات زیرزمینی 
ب��وده که این عدد در ایران نیم متر اس��ت و در 

خراسان رضوی توسعه سنگان را داشته ایم.
شهیدی تصریح کرد: سازمان زمین شناسی و 
اکتشافات معدنی کشور یک سازمان حاکمیتی 
بوده و این س��ازمان در زمینه اکتشاف به خوبی 
عمل کرده و در تولید نقش��ه های زمین شناسی 

هم فعالیت داریم.
او در بخش دیگری از س��خنانش با اش��اره به 
اینکه ۷ موزه برتر جهان در سال ۲۰۱۸ میلادی، 
بیش از ۳۶ میلیون بازدیدکننده داشتند گفت: 
م��وزه از ۱.۵ میلیون بازدیدکننده به ۵ میلیون 
بازدیدکننده رس��یده و امیدواریم با برنامه ریزی 
درس��ت، ش��اهد آمار ب��الای بازدیدکنندگان از 

پارک موزه های علوم زمین ایران باشیم.
رئیس س��ازمان زمین شناس��ی و اکتش��افات 
معدنی کشور با بیان اینکه در افق ۱۴۰۴ تولید 
۵۵ میلیون تن اکتش��افات معدنی را پیش بینی 
کرده ایم، گفت: در س��ال ۹۸ گسل درونه را در 
شمال کش��ور و راه اندازی واحدهای اکتشافاتی 
را نیز در شهرس��تان های استان های مختلف از 
جمله کلات خراس��ان رضوی خواهیم داشت و 
به دنبال ۳ برابر کردن حجم ذخیره س��ازی های 

معدنی در کشور هستیم.
ش��هیدی گفت: از مجموع هزار نیروی شاغل 

در س��ازمان زمین شناس��ی و اکتشافات معدنی 
کشور ۸۰ درصد آنها فارغ التحصیلان دانشگاهی 
ب��ا مدرک کارشناس��ی به بالا هس��تند و از این 

میزان بیش ۱۵۰ نفر مدرک دکترا دارند.
ش��هیدی  که در آیین پایانی نخس��تین پارک 
م��وزه عل��وم زمین کش��ور در مش��هد س��خن 
می گف��ت، اظهار کرد: این پ��ارک موزه با تلاش 
۱۰ س��اله بهره ب��رداری ش��ده و هم��واره برای 
ساخت آن معضلات  و مش��کلاتی وجود داشته 

است.
وی گف��ت: ب��ا توج��ه ب��ا ه��دف والایی که 
دس��ت اندرکاران س��اخت این پروژه داش��تند و 
با وجود تمام س��ختی ها خوش��بختانه توانستند 
بحث ه��ای مالی و اجرایی را به پایان برس��انند. 
ای��ن پارک  موزه در خاورمیانه بی نظیر اس��ت و 
گنجینه بسیار گرانبهایی برای زمین شناسان به 
ش��مار می رود. در واقع چنی��ن پارک موزه هایی 
می توانن��د اندکی از ویژگی های زمین شناس��ی 

ایران را به نمایش بگذارند.
دارای  زمین شناس��ی  س��ازمان  اف��زود:  وی 
۲ معاون��ت اس��ت ک��ه یک��ی از آنه��ا معاونت 
زمین شناسی بوده و دارای ۱۱۰ پروژه اکتشافی 
در حوزه های گوناگون مخاطرات، زمین شناسی، 
زیست محیطی و... است. وظیفه سازمان از ابتدای 
کار، تولید اطلاعات پایه در قالب زمین شناس��ی 
بوده است. خوشبختانه در حال حاضر نقشه های 
زمین شناسی با پوشش ۵۰ هزار به پایان رسیده 
و حدود ۱۰س��ال اس��ت جزو معدود کشورهای 
جهان قرار گرفته ایم که تهیه نقش��ه با مقیاس 
۲۵ هزار را آغاز کرده ایم. این نقشه ها در ۶ لایه 
تهیه می شوند که شامل زمین شناسی اقتصادی، 
زیس��ت محیطی، مخاطرات، آب زمین شناسی و 
زمین شناسی مهندسی می شود. شهیدی تشریح 

کرد: س��ازمان زمین شناسی ۲ وظیفه حاکمیتی 
بس��یار مه��م دارد؛ یکی تولید ثروت به وس��یله 
اکتش��اف موادمعدنی و دیگری صیانت از ثروت 
کش��ور که به واس��طه مخاطرات زمین شناس��ی 
از کش��ور محافظ��ت می کنیم. ح��دود ۵ درصد 
تولی��د ناخالص داخلی کش��ور، مربوط به حوزه 
اکتش��افات مواد معدنی اس��ت. اگر از این میزان 
صیانت کنیم و مخاطرات زمین ش��ناختی کشور 
را به دق��ت رصد کنیم، می توانیم از هزینه ای که 
بابت این مخاطرات به کش��ور تحمیل می ش��ود 

جلوگیری کنیم.
وی درباره مخاطرات ایران توضیح داد: زمانی 
که ایران را بررسی می کنیم، متوجه می شویم از 
میان ۴۳ مخاطره که در جهان ثبت ش��ده، ۳۴ 
مخاطره در ایران ثبت ش��ده اس��ت و کش��ور ما 
به لحاظ مخاطرات، س��ومین کشور جهان است. 
بنابراین وظیفه شناخت و پایش این اطلاعات را 
برعهده داریم. مخاطرات به ۲ دس��ته انسان ساز 
و طبیعی تقس��یم می ش��وند و در هر دوی این 
مخاطرات، متاس��فانه خسارت های بسیار زیادی 
به کشور وارد می شود. در این زمینه، نقشه های 
مخاطرات همچون نقش��ه زمین لرزه ایران تهیه 

شده و هر سال به روز می شود.
وی اظه��ار کرد: س��ازمان در حوزه بحران آب 
نی��ز فعالیت های��ی را انجام می دهد. در اس��تان 
خراس��ان رضوی، اکتشاف آب پارس در کوه های 
هزارمس��جد به پایان رسیده و امیدواریم بتوانیم 
میزانی از کمبود آب خراسان به ویژه شهر مشهد 
را جبران کنیم. از سویی دیگر به دنبال افزایش 
مصرف آب، فرونشس��ت ها اتف��اق می افتند. در 
واقع در بخش هایی که رس وجود داش��ته و آب 
مصرف  ش��ده است، فرونشس��ت و از بین رفتن 

حوزه های آبخوان ایجاد می شود.

تاثی�ر��� تح�ت� کش�ور� دش�ت� �۳۰۰
فرونشست�قرار�دارند

ش��هیدی با بیان اینکه »متاسفانه حدود ۳۰۰ 
دش��ت کشور، تحت تاثیر فرونشست قرار دارند« 
گفت: فرونشس��ت کش��ور از عددهای گوناگونی 
تشکیل شده است. در اتحادیه اروپا، ۴ میلی متر 
فرونشست را مخاطره و بحران به  شمار می آورند، 
در حال��ی که در برخی از دش��ت های ایران این 
فرونشس��ت تا ۳۵ سانتی متر می رسد. باید توجه 
کرد که فرونشس��ت ، بحثی بسیار جدی است و 
از آن به عنوان زلزله خاموش یاد می ش��ود. برای 
نمونه جنوب ش��هر تهران به شدت با این پدیده 
روبه رو اس��ت و این ش��هر س��الی ۳۵ سانتی متر 

فرونشست دارد.
رئیس س��ازمان زمین شناس��ی و اکتش��افات 
معدنی کشور ادامه داد: پدیده دیگری که کشور 
را تحت تاثیر خود قرار می دهد، پدیده گرد وغبار 
است. وظیفه ما تعیین منبع گرد و غبار در کشور 
اس��ت. در گذشته گفته می ش��د که گردوغبارها 
منش��أ خارجی دارند اما با پایش کش��ور به این 
نتیج��ه رس��یدیم مناطق��ی با وس��عت ۳۵ هزار 
کیلومت��ر مربع وجود دارند که می توانند منش��أ 
گردوغبار در کش��ور باشند. ما در سال جاری در 
خوزستان کار کردیم و از سال آینده در سیستان 

و بلوچستان فعالیت خواهیم کرد.
ش��هیدی تش��ریح ک��رد: معاونت اکتش��اف، 
معاونت دیگر س��ازمان زمین شناس��ی است. این 
معاونت دارای ۶۵ پروژه اس��ت که در بحث های 
گوناگون فعالیت می کند. در سال جاری، قرارداد 
حفاری ۱۷ هزار متری اکتش��اف را داریم که در 
بخش های گوناگون کش��ور در حال انجام است. 
همچنی��ن ح��دود ۲۵۰۰ کیلومت��ر آزادس��ازی 

پهنه های اکتشافی را در سال جاری داشتیم.

نخستین�پارک�موزه�علوم�زمین��
عص��ر چهارش��نبه با حض��ور رئیس س��ازمان 
زمین شناس��ی و اس��تاندار خراس��ان رض��وی، 
نخس��تین پارک موزه علوم زمین گشایش یافت. 
مدیرکل زمین شناسی و اکتشافات معدنی شمال 
شرق کش��ور درباره نخس��تین پارک موزه علوم 
زمین کشور در مشهد گفت: این موزه در زمینی 
به گستره ۱۰ هزار مترمربع با زیربنای یک هزار 

و ۷۵۰ مترمربع ساخته شده است.
جعفر طاهری افزود: ساخت این پارک موزه از 
س��ال ۱۳۸۷ آغاز شد اما به دلیل کمبود اعتبار، 
اجرای آن در سال ۱۳۹۴ متوقف شد و در دولت 
تدبی��ر و امید با همکاری وزارت صنعت، معدن و 

تجارت، از سر گرفته شد.
وی اظهار ک��رد: به جز تجهی��زات داخل این 
پارک موزه، ۱۰۰ میلیارد ریال برای فضاس��ازی 
آن هزینه ش��ده که ۵۰ درصد این مبلغ از محل 

اعتبارات استانی و بقیه از اعتبارات ملی است.
وی گفت: این موزه دارای پارک های تخصصی 
زمین شناس��ی، اکتش��اف و معدنکاری اس��ت و 
مجموعه ه��ای زیبایی از س��نگ ها، فس��یل ها و 

کانی ها را به نمایش می گذارد.
طاهری افزود: همچنین در این موزه، یک تونل 
اکتشافی و آموزشی، مراحل مختلف معدنکاری را 

نمایش می دهد.
سیاست�گذاری�برای�سال�پیش�رو��

گفتنی است هفدهمین جلسه شورای معاونان 
و مدیران و چهارمین جلس��ه شورای هم اندیشی 
مراکز در حاش��یه بهره برداری از نخستین پارک 

موزه علوم زمین در مشهد برگزار شد.
ب��ر اس��اس ای��ن گ��زارش، در این نشس��ت، 
برنامه ریزی در حوزه زمین شناسی و اکتشاف در 
س��ال ۹۸ انجام و برخی از دس��تورهای تکلیفی 

ابلاغ شد و بقیه نظرها به شور گذاشته شدند.
ض��رورت توجه ب��ه اقتصاد مقاومت��ی و بازده 
ب��الا با ایجاد کمترین هزین��ه تحمیلی به دولت، 
از مهم ترین مس��ائلی بود که درب��اره آن بحث و 

تبادل نظر شد.
در این جلس��ه با عنوان اینکه از لحاظ شاخص 
عملکردی، گروه مخاطرات سازمان زمین شناسی 
و اکتش��افات معدنی کش��ور، حض��ور موثری در 
مخاطرات به وجود آمده داشته، بر حمایت ویژه 

از طرح های ملی مخاطرات تاکید شد.
همچنین انجام ماموریت های صحرایی در قالب 
کمپ های متمرکز )خراسان جنوبی و کردستان( 
در سال آینده، اولویت بندی برای پایان پروژه های 
نیمه تمام، اعلام نیاز معاونت ها و مدیریت ها پیش 
از پایان س��ال ب��رای بررس��ی در اولویت بندی، 
امض��ای تفاهمنامه در س��ال آینده بین مدیرکل 
مراکز و طرح و برنامه و برگزاری نشس��ت بعدی 
درباره اکتش��اف برای تعیین تکلیف کد پروژه ها، 
بخش دیگری از دستاوردهای هفدهمین جلسه 
ش��ورای معاون��ان و مدیران و چهارمین جلس��ه 

شورای هم اندیشی مراکز در مشهد بود.

تحقق ۵ درصد درآمد ناخالص ملی کشور به وسیله اکتشافات معدنی 
شهیدی�در�آیین�گشایش�نخستین�پارک�موزه�علوم�زمین�کشور�در�مشهد�خبر�داد

امضای تفاهمنامه 
آسیب شناسی سنگ 
ساختمانی با یونیدرو

تفاهمنام��ه آسیب شناس��ی و پژوهش صنعت 
سنگ س��اختمانی با یونیدرو )موسسه مشترک 
دانشگاه تهران و سازمان توسعه و نوسازی معادن 

و صنایع معدنی ایران( به زودی امضا می شود.
به گزارش روابط عمومی س��ازمان توس��عه و 
نوس��ازی معادن و صنایع معدنی ایران، ش��رکت 
تهی��ه و تولی��د م��واد معدن��ی ایران ب��ه عنوان 
مجری طرح احیا، فعال س��ازی و توس��عه معادن 
کوچک مقی��اس، با ه��دف برنامه ری��زی بهتر و 
اجرای سیاست های پشتیبان برای تصمیم سازی 
و تصمیم گیری و ارتقای سطح کیفی برنامه های 
ای��ن طرح، تاکنون ۴ تفاهمنامه با مراکز علمی و 

پژوهشی امضا کرده است.
همچنین ش��رکت تهیه و تولی��د مواد معدنی 
ایران با هدف بررس��ی آسیب شناسی و پژوهش 
در صنع��ت س��نگ س��اختمانی ب��ا بهره مندی 
از بیش��ترین س��هم مع��ادن غیرفع��ال کش��ور، 
تفاهمنامه ای با یونیدرو در حال نهایی شدن دارد 

که به زودی امضا خواهد شد.
تفاهمنامه های دیگر ش��امل »بررس��ی علمی 
ظرفیت ه��ای معدنی و ذخایر با مرکز پژوهش��ی 
زمین شناس��ی پ��ارس )آرین زمین(«، »بررس��ی 
مطالع��ات مربوط به واحدهای فرآوری س��یار با 
دانشگاه بین المللی امام خمینی« و »آموزش های 
تخصص��ی برای مباحث ب��ازار و آینده پژوهی در 
تفاهمنام��ه ای با مرکز آم��وزش بازرگانی وزارت 

صنعت، معدن و تجارت« است.
همچنین »تحلیل بازار مواد معدنی و توس��عه 
آینده بخش معدن و نیازهای اصلی آتی به منظور 
جهت دهی موضوع اکتش��اف و سرمایه گذاری با 
تعیین اولویت های س��رمایه گذاری برای آینده« 
از دیگر محورهایی اس��ت ک��ه در چارچوب یک 
تفاهمنامه با دانشکده معدن دانشگاه تهران انجام 

شده است.

بورس کالا، بستری 
برای پیاده سازی اصول 

اقتصاد رقابتی
عضو هیات مدیره ش��رکت مل��ی صنایع مس 
ایران در خص��وص راهکارهای حمایت از صنایع 
پایین دس��تی از مس��یر بورس کالا گفت: یکی از 
بهتری��ن راهکارهای حمایت همه جانبه از صنایع 
پایین دستی در بورس کالا، رتبه بندی بنگاه ها و 

واحدهای تولیدی کوچک است.
به گزارش تسنیم، محمدعلی احمدزاده ضمن 
تأکید ب��ر اینکه راه اندازی مؤسس��ات رتبه بندی 
در این راس��تا اقدامی بس��یار مهم است، افزود: 
رتبه بندی شرکت ها و بنگاه های کوچک همزمان 
با توس��عه ابزارهای تأمین مال��ی در بورس کالا 
می تواند به صنایع کوچک در تأمین مواد اولیه و 

کنترل نرخ بهای تمام شده، کمک شایانی کند.
وی تاکید کرد: بدون اجرای اصول اقتصاد آزاد 
نمی توان شاهد رشد و توسعه اقتصادی بود. یکی 
از مهم ترین نیازها و لازمه اقتصاد توس��عه یافته، 
فراه��م کردن زمینه برای ایجاد بازاری رقابتی بر 

پایه عرضه و تقاضاست.
وی با اش��اره به اینکه بورس کالا در چارچوب 
توس��عه و اج��رای کام��ل اص��ول اقتص��اد آزاد 
تلاش های قابل قبولی داش��ته است، اضافه کرد: 
بااین وج��ود، این بازار همچنان جای پیش��رفت 
بیش��تری دارد ت��ا تولیدکنن��دگان بتوانن��د در 
فضای��ی رقابتی محصولات خ��ود را در این بازار 
عرض��ه و مصرف کنن��دگان ک��ه ش��امل صنایع 
کوچک و پایین دستی هستند در فضایی عادلانه 
درصورتی که قیمت ه��ا را مقرون به صرفه دیدند، 

اقدام به خرید کنند.
احمدزاده همچنین لزوم تکمیل زنجیره تولید 
برای عرضه از مس��یر بورس کالا را بس��یار مهم 
دانس��ت و تأکید ک��رد: تکمیل ای��ن زنجیره در 
بس��تر بورس کالا باعث می شود تا تولیدکننده و 
مصرف کننده در فضایی نظام مند معاملات خود 
را انج��ام دهند. عرضه مواد اولیه توس��ط صنایع 
م��ادر و خرید کالاه��ای س��رمایه ای از این بازار 
به طورقطع دس��ت دلالان را کوتاه کرده و باعث 

حذف هرگونه رانت قیمتی خواهد شد.
وی گفت: چنین روندی باعث می ش��ود نظام 
مالیاتی در صنایع نیز ش��فاف ش��ود و فرارهای 
مالیاتی حداقل در شرکت ها و بنگاه های تولیدی 
رخ ندهد. چراکه معاملات این واحدهای تولیدی 

در بازاری قانون مند به طور کامل ثبت می شود.

موسس��ه تحقیقاتی CRU در یکی از گزارش هایی که 
به تازگی منتشر کرده است، به نقش ضایعات الکترونیکی 
در زنجیره تامین مس در اروپا و ژاپن می پردازد؛ جایی که 

این منبع نقش بزرگی در ترکیب مواد خام دارد. 
به گزارش مس پرس، در ژاپن فقط تعداد انگشت شماری 
متخصص ف��رآوری ضایعات الکترونیک��ی وجود دارد که 
قادرن��د از لحاظ اقتصادی، مس و فل��زات دیگر را از این 

منابع در سطح قابل توجهی استخراج کنند. 
درحال حاضر، کمپانی میتسوبیش��ی دارای بزرگ ترین 

ظرفیت پردازش ضایعات الکترونیکی در ژاپن اس��ت. در 
س��ال ۲۰۱۶میلادی، ظرفی��ت فرآوری ای��ن کمپانی در 
واحد Naoshima حدود ۳۰ هزار تن در س��ال بود اما 
 Naoshima درحال حاضر، مجموع ظرفی��ت واحدهای
و Onahama ب��ه ۱۴۰ هزار تن در س��ال افزایش یافته 

است. 
این کمپانی همچنین به ش��دت در ی��ک مرکز فرآوری 
اولیه و تاسیسات جمع آوری در هلند سرمایه گذاری کرده 
که به وضوح اس��تراتژی آینده کمپانی را آش��کار می کند. 

 Pan Pacific متعلق ب��ه کمپانی Saganoseki واحد
copper )PPC( نیز حجم ضایعات الکترونیکی خود را 

افزایش داده است. 
این واحد در چند سال اخیر به تامین خوراک واحدهای 
ذوب کم��ک کرده و درحال حاضر ب��ا ۸۰ درصد ظرفیت 
خ��ود در حدود ۸۰ هزار تن ضایعات را در س��ال فرآوری 
می کند. کمپانی PPC همچنان در حال توس��عه ظرفیت 
 Nikko Metals جم��ع آوری و فرآوری اولی��ه در واحد
در تایوان و همچنین واحد Hitachi در ژاپن است تا از 

عرضه ضایعات الکترونیکی اطمینان حاصل کند.
ب��ا وج��ود تم��ام س��رمایه گذاری های اخی��ر، به دلیل 
محدودیت دسترس��ی به ضایعات الکترونیکی، بعید است 
 ک��ه ظرفی��ت قابل توجهی ب��ه ظرفیت های فعل��ی اضافه 

شود. 
ب��ر اس��اس گفت��ه انجم��ن مع��ادن ژاپن، این کش��ور 
درحال حاضر دارای ۳۰۰ هزار تن ظرفیت فرآوری ضایعات 
الکترونیکی در س��ال اس��ت اما در س��ال ۲۰۱۷میلادی، 

حدود ۲۵۰ هزار تن ضایعات فرآوری کرده است.

آیا ظرفیت فرآوری ضایعات الکترونیکی افزایش خواهد یافت؟
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صادرات سیمان از بورس 
کالا به نتیجه ای نرسید 

مدیرعامل بورس کالای ای��ران گفت: به دلیل 
تع��دد مراک��ز تصمیم گی��ری در ح��وزه صنعت 
سیمان، موضوع صادرات س��یمان از بورس کالا 
فعلا به جایی نرس��یده اس��ت. به گزارش روزگار 
معدن، حامد س��لطانی نژاد در نشس��ت خبری 
۱۲ اسفند ۹۷ ضمن اشاره به تلاش های انجمن 
صنفی سیمان برای تصمیم گیری درباره صادرات 
متمرک��ز س��یمان از ب��ورس کالا، تع��دد مراکز 
تصمیم گیر در این ارتباط را عاملی برای به نتیجه 
نرسیدن این موضوع دانست.  وی افزود: با توجه 
به اهمیت این موضوع و اینکه تاکنون فرصت های 
زیادی درباره رینگ صادراتی سیمان از بین رفته 
اس��ت ما همچنان پیگیر خواهی��م بود و این در 
حالی اس��ت که بورس کالا می تواند قیمت های 
فروش بهتری را برای تولیدکنندگان س��یمان به 
همراه داشته باشد.  به گفته سلطانی نژاد، در بازار 
مالی و مشتقه در سال جاری انتشار اوراق سلف 
موازی اس��تاندارد سیمان ش��رکت های سیمان 
خوزستان، ش��رق و س��پاهان از دیگر اقدام های 

مهم عملیاتی شده بوده است. 

میلگرد آلیاژی به محصولات 
بناب اضافه می شود 

تولید میلگرد ش��اخه به قطر ۶.۵ میلی متر در 
کش��ور تاکنون مق��دور نبوده، ام��ا فولاد صنعت 
بن��اب توانمندی تولی��د این محص��ول را دارد. 
به گزارش ایلنا، س��ید اردش��یر افضل��ی، معاون 
بهره برداری مجتمع فولاد صنعت بناب با اش��اره 
به لزوم تمرکز کارخانه های فولاد بر بومی س��ازی 
به ویژه در ش��رایط تحریم��ی فعلی گفت: ممکن 
اس��ت تجهیزاتی ک��ه صنایع از خارج از کش��ور 
وارد می کنند، در داخل س��اخته ش��ده باشد. از 
ای��ن رو، باید فرصت آش��نایی و خرید از داخل و 
باکیفی��ت مطلوب ت��ر از نمونه ه��ای خارجی را 
فراه��م آورد. بهره گی��ری فولادس��ازان از چنین 
فرصت هایی به تولیدکنن��دگان تجهیزات امکان 
می دهد با جدیت بیش��تر و ب��دون نیاز به خارج، 
به س��مت تولید بروند و از سوی دیگر، وابستگی 
تولیدکنندگان به خ��ارج کاهش یافته و ارزبری 
کمت��ری خواهند داش��ت.  وی اف��زود: ارزی که 
قرار اس��ت به خرید های خارجی تخصیص یابد، 
چنانچه به تولیدکننده داخلی داده ش��ود، علاوه 
بر افزایش اشتغال وابس��تگی صنایع به خارج را 
کاه��ش می دهد.  افضلی درباره بومی س��ازی در 
مجتمع فولاد صنعت بناب نیز گفت: این شرکت 
موارد بسیاری را در حوزه بومی سازی انجام داده 
 Changeover اس��ت که می توان به دس��تگاه
کوره ه��ای القای��ی، دس��تگاه گرپ ک��ه به طور 
کامل در فولاد بناب س��اخته ش��ده و طراحی و 
ساخت رکوپراتورهای خطوط نورد و نیز ساخت 
سردکن های اکسیژن پلنت اشاره کرد.  وی ادامه 
داد: ب��ا توجه ب��ه اینکه فولاد صنع��ت بناب در 
حوزه صادرات وارد و فعال ش��ده و خمیدگی سر 
میلگردها در صادرات بس��یار مهم است، بنابراین 
با کمک اره آتش��ی ک��ه ۱00درصد آن در بناب 
ساخته شد، این موضوع به خوبی رعایت می شود. 
وی کار ارزش��مند فولاد صنعت بناب را ساخت 
کوره القایی از صفر تا صد عنوان کرد و گفت: در 
 )HMI( حوزه مهندسی نیز مانیتور میز کنترل
ریخته گری مداوم چه به لحاظ س��خت افزاری و 
چه نرم افزاری در این ش��رکت انجام شده است. 
باید توجه داشت که اجرا و پیاده سازی اتوماسیون 
سطح ۲ در ریخته گری مداوم کار کوچکی نیست. 
معاون بهره برداری مجتمع فولاد صنعت بناب با 
اش��اره به اینکه تولید میلگرد شاخه به قطر ۶.۵ 
میلی متر در کش��ور تاکنون مقدور نبوده اس��ت، 
گفت: هم اکنون ف��ولاد بناب از توانمندی تولید 
این محصول برخوردار و سفارش هایی را نیز برای 
این محموله دریافت کرده اس��ت. تا پیش از این 
قابلیت تولید میلگردهای شاخه در اندازه های ۸، 
۱0 و ۱۲ میلی مت��ر در فولاد صنعت بناب وجود 
داش��ت و اکنون اندازه ۶.۵ نیز به آن اضافه شده 
اس��ت.  وی این نوید را داد که در آینده بس��یار 
نزدیک خ��ط نورد میلگرد آلی��اژی نیز در فولاد 
صنعت بناب راه اندازی می ش��ود و هم اکنون این 
خط در حال مونتاژ است.  افضلی در پایان گفت: 
متاس��فانه در کوره های القایی موجود در کشور، 
درصد شارژ آهن اسفنجی ۲0 تا ۲۵ درصد بالاتر 
نسیت، اما خوش��بختانه با همت همکاران فولاد 
صنعت بناب ش��ارژ آهن اس��فنجی در کوره های 
این مجموعه، در س��طح ۵0 درصد تثبیت شده 

است.

 مصطفی مقدم، کارشناس سیمان: 
در ش��رایط اقتصادی کنونی با 
توجه به اعمال تحریم های نفتی 
و افزای��ش قیمت ه��ا ناش��ی از 
حذف یارانه ها، مزیت اقتصادی 
استفاده از روس��ازی های بتنی 
نسبت به روسازی های آسفالتی، انکارناپذیر است. 
ب��ا نگاهی به افزایش نرخ قیر در کش��ور در یک 
دهه گذش��ته، ش��اهد هس��تیم که در ۱0 سال 
گذش��ته، حدود ۷ درصد از اعتب��ارات وزارت راه 
و شهرسازی، برای خرید قیر استفاده می شد، اما 
در چند س��ال گذشته به طور قابل توجهی قیمت 

قیر افزایش پیدا کرده است. 
هم اکن��ون در ای��ران ۷۵ کارخانه تولیدکننده 
س��یمان مش��غول به فعالیت هس��تند و ایران با 
ظرفیت تولید ۸۵.۳ میلیون تن س��یمان از نظر 
ظرفیت چهارمین رتبه را در کش��ورهای جهان 
پ��س از چین، هند و  امری��کا در اختیار دارد. در 
س��ال ۲0۱۷)۱۳۹۷( ایران با حدود ۵۶ میلیون 
تن تولید سیمان رتبه یازدهم جهانی را به خود 
اختص��اص داد، رکود در ساخت وس��از داخلی و 
کاهش بودجه عمرانی و محدودیت های به وجود 
آمده در صادرات باعث شد ایران نتواند از بخش 
عم��ده ای از ظرفیت تولید خود اس��تفاده کند، 
ب��ا این حال پیش بینی می ش��ود ظرفیت تولید، 
به دلیل تکمیل کارخانه های در دس��ت س��اخت 
تا پایان س��ال ۱۳۹۸ به ح��دود ۹۱ میلیون تن 

افزون شود. 
مصرف سیمان داخل کش��ور سال گذشته به 
حدود ۵0 میلیون تن رس��ید و حدود ۶ میلیون 
تن س��یمان نی��ز به ط��ور عمده به کش��ورهای 
منطقه و همس��ایه صادر ش��د. در همین حدود 
نیز کلینکر صادر ش��د. به نظر می رس��د، امسال 

نیز تولید س��یمان با رشد اندکی نسبت به سال 
گذش��ته به حدود ۵۲ میلیون تن افزون شود و 
از س��وی دیگر، صادرات نیز به دلیل رشد قیمت 
ارز می توان��د به اهدافی مانند ۱۵ میلیون تن در 

سال ۹۷ دست یابد. 
سود ش��رکت های س��یمانی حاضر در بورس 
ک��ه در س��ال ۱۳۹۲ در مجم��وع ب��ه ۱۴۳۴ 
میلی��ارد تومان رس��یده ب��ود، به دلی��ل کاهش 
مص��رف داخلی و افزایش عرض��ه و به دنبال آن 
کاه��ش قیمت فروش به تدری��ج کاهش یافت و 
به ۱۹۶ میلیارد تومان در س��ال ۹۵ رسید که با 
تمهیدات��ی که انجمن صنفی کارفرمایان صنعت 
سیمان اندیشید و همکاری کارخانه های سیمان 
در کنت��رل عرضه از طریق س��همیه بندی تولید 
و کنت��رل قیمت این س��ود در س��ال ۹۶ اندکی 
بهبود یافت و به رقم ۲۷۵ میلیارد تومان افزون 
ش��د، با این حال خطری که همچنان سودآوری 
این صنعت را تهدید می کند تناس��ب نداش��تن 
رش��د نهاده های تولی��د با قیمت فروش اس��ت 
که متاس��فانه همچنان به طور دستوری کنترل 

می شود. 
در ۳ ماه نخست سال ۹۷ متوسط نرخ فروش 
س��یمان کارخانه ها حدود ۱۱۲ ه��زار تومان به 
ازای هر تن بود که با توجه به افزایش هزینه های 
تولی��د و حم��ل و نقل، انجم��ن صنفی روزهای 
پایان��ی تیر با همکاری س��ازمان های حمایتی و 
وزارتخانه های ذی ربط اق��دام به افزایش قیمت 
س��یمان کرد که بر اث��ر نتایج این اقدام و اعمال 
قیمت های جدید، در چند ماه گذش��ته، پس از 
س��ال ها رکود ش��اهد رونق دوباره سهام صنعت 

خاکستری در بورس هستیم. 
از س��ویی بررس��ی آماره��ای جهانی نش��ان 
می دهد روند س��اخت جاده، بزرگ��راه و خیابان 

در مناطق گوناگون جهان س��یر صعودی داشته 
اس��ت. افزایش جمعیت به همراه افزایش تولید 

خودرو از جمله دلایل اصلی این روند بوده اند. 
در ش��رایط اقتصادی کنونی با توجه به اعمال 
تحریم های نفتی و افزایش قیمت ناشی از حذف 
یارانه ها، مزیت اقتصادی اس��تفاده از روسازی ها 
بتنی نسبت به روسازی های آسفالتی انکارناپذیر 

است. 
ب��ا نگاهی به افزای��ش نرخ قیر در کش��ور در 
یک دهه گذش��ته شاهد هستیم که در ۱0 سال 
گذش��ته، حدود ۷ درصد از اعتبارات وزارت راه، 
ب��رای خرید قیر اس��تفاده می ش��د، زیرا قیمت 
قیر ارزان بود و حجم زی��ادی از بودجه عمرانی 
مرتب��ط را ش��امل نمی ش��د، اما در چند س��ال 
گذش��ته به طور قابل توجهی قیمت قیر افزایش 

پیدا کرده است. 
به دلیل افزایش قیم��ت قیر، ۳۵ تا ۴0 درصد 
از اعتب��ارات تخصیصی وزارت راه و شهرس��ازی 
در ساخت جاده های جدید یا بهسازی جاده های 

موجود، صرف قیمت قیر شده است. 
در حال حاضر برای س��اخت ه��ر کیلومتر راه 
اصلی، حدود ۱۵0 تن قیر و هر کیلومتر بزرگراه 
۳00 ت��ن و ه��ر کیلومت��ر آزادراه ۴00 تن قیر 
لازم اس��ت که بر این اس��اس، با توجه به حجم 
پروژه های راه س��ازی وزارت راه و شهرسازی و با 
احتساب قیمت قیر، ۴0 درصد از تخصیص های 
شرکت س��اخت و توس��عه فقط برای خرید قیر 

هزینه خواهد شد. 
مش��خص اس��ت این افزایش هزینه س��اخت 
ان��واع راه ها به دلیل ب��الا بودن قیم��ت قیر، در 
نهای��ت به کاهش نرخ رش��د ارزش افزوده حمل 
و نقل در اقتصاد کلان کشور، کند شدن سرعت 
توسعه راهس��ازی و نبود توازن در توسعه کشور 

می انجام��د.  ب��ه هر ص��ورت کارب��رد رویه های 
بتن��ی به عنوان یکی از ظرفیت ه��ای جایگزینی 
رویه های آس��فالتی کش��ور به صرفه و اقتصادی 
به نظر می رسد. رویه های بتن غلتکی در بسیاری 
از کشورهای توسعه یافته به طور موفقیت آمیزی 
اجرا ش��ده و در ح��ال حاضر نی��ز پژوهش های 
وس��یعی در این زمینه در حال انجام اس��ت. با 
توجه ب��ه وضعیت تولید س��یمان و مازاد تولید 
داخلی در کش��ور و ش��رایط اقلیم��ی،  این نوع 
روسازی ها می تواند در بسیاری از راه های اصلی 

و فرعی کشور مورد استفاده قرار گیرد. 
از س��وی دیگر، ب��ا جایگزینی روی��ه بتنی با 
رویه های آس��فالتی فرصت افزایش صادرات قیر 
فراهم می ش��ود که موجب افزایش درآمد ارزی 
مهم و ارزش��مندی برای کش��ور خواهد ش��د و 
هزینه های مربوط به مس��ائل زیست محیطی که 
در تولید س��یمان بر کشور تحمیل می شود، نیز 

با مصرف سیمان در داخل جبران خواهد شد. 
هم اکنون تولید س��یمان به عن��وان ماده اصلی 
تولید بتن افزایش یافته و کشور ایران با ظرفیت 
تولید  بیش از ۸0 میلیون تن در س��ال، جایگاه 

سوم را در جهان کسب کرده است. 
از مهم تری��ن مزیت ه��ای بتن می ت��وان به در 
دس��ترس بودن مصالح مصرفی، ش��کل پذیری، 
سازگاری مناسب با محیط زیست و نیازنداشتن 
به فناوری های پیش��رفته برای ساخت آن اشاره 
کرد. دانش و فناوری بتن در کش��ورمان در چند 
سال  گذشته رشد چش��مگیری داشته است. در 
داخل و خارج کش��ور، جوانان شایس��ته ایرانی 
در زمین��ه فناوری بتن، در زمره کارشناس��ان و 
متخصصان موفق، مطرح و صاحب نام هس��تند و 
در کشورهای توسعه یافته متخصصان بتن ایرانی 

از جایگاه ممتازی برخوردار هستند. 

جمع�بندی��
الگ��وی مصرف س��یمان در کش��ور به صورت 
۲0 درص��د مصرف پروژ های صنعتی، ۲0 درصد 
صنایع سیمان بر )کاشی س��ازی، آجرسازی و...( 
و ۶0 درص��د بنای��ی اس��ت. درب��اره پروژه های 
صنعتی پیش بینی می ش��ود تا دست کم ۵ سال 
آینده رش��د مصرف قابل توجهی نداشته باشیم و 
درب��اره مصرف بنایی نیز با توجه به تغییر قانون 
مالیات های مستقیم در س��ال ۱۳۹۵ و افزایش 
قاب��ل توجه مالیات بخش س��اخت و س��از )که 
منجر به کاهش قابل توجه جذابیت ساخت وساز 
خواهد ش��د( پیش بینی می شود مصرف سیمان 
به شدت کاهش یابد.  از سویی با مقایسه نمودار 
قیمت تمام شده س��یمان و قیر می توان به این 
نتیجه رس��ید که قیر با توجه به آمار و اطلاعات 
گم��رک، نقش اساس��ی در ص��ادرات غیرنفتی 
ایران دارد و س��ال گذش��ته، ارزآوری مناس��بی 
برای کش��ور به همراه داشته است. اما این حجم 
صادرات متناس��ب با ظرفیت بزرگ کش��ور در 
این صنعت نیس��ت. ایران از تقاضای بالای ۱00 
میلی��ون تنی قیر در جهان، حدود ۳.۸ درصد را 
پاسخگو اس��ت.  ایران مقام هفتمین کشور بین 
تولیدکنن��دگان ب��زرگ قیر و چهارمین کش��ور 
در می��ان صادرکنندگان این ماده س��یاه و مهم 
را داراس��ت که این موضوع نشان دهنده اهمیت 
و نق��ش قیر ایران در جهان اس��ت. در ش��رایط 
اقتص��ادی کنونی ب��ه جهت کاهش وابس��تگی 
به نف��ت، می توان ب��ا افزایش ص��ادرات قیر که 
ارزش افزوده بیش��تری به همراه دارد به صنعت 
س��یمان ایران اعتماد کرد تا ب��ا هزینه کمتری 
بتوان ش��اهد اجرای طرح های بت��ن غلتکی در 

پروژه های راه سازی ملی و استانی باشیم. 
منبع: سیمان خبر 

معاون هماهنگی امور اقتصادی و توسعه منابع استاندار 
خراس��ان جنوبی گفت: با پیگیری های مجدانه اس��تاندار و 
هم��کاران حوزه اقتص��ادی بازارچه ماهیرود بازگش��ایی و 
صادرات ۴ قلم مواد س��وختی، س��یمان، آهن و میلگرد به 

کشور افغانستان رفع ممنوعیت شد. 
به گ��زارش ایرن��ا، مش��یرالحق عابدی در ای��ن ارتباط 
اظهارکرد: حاصل رایزنی های اس��تاندار مکاتبه ای از سوی 
دولت افغانس��تان اس��ت که برای رفع ممنوعیت صادرات 
۴ قلم ذکر ش��ده ۱۵ اسفند تحویل اس��تانداری خراسان 

جنوبی شد. وی گفت: امیدواریم تاجران و صاحبان صنایع 
در خراس��ان جنوبی از این فرصت مغتنم در راستای اعتلا 
و پیشرفت اقتصادی استان اس��تفاده کنند و زمینه سازی 

برای صادرات حداکثری شود. 
مع��اون اس��تاندار خراس��ان جنوب��ی تصری��ح ک��رد: 
پیگیری ه��ای انجام ش��ده در چند ماه  گذش��ته منجر به 
بازگش��ایی بازارچه ه��ای یزدان و گلورده اس��تان ش��د و 
فرصتی مناسب برای اقدامات تجاری در چارچوب قوانین 

موضوعی است.

وی از دائمی ش��دن ترانزی��ت خارجی از مرز ماهیرود و 
موافقت مقدماتی برای س��اخت ۴0 واحد س��ازمانی برای 
کارکن��ان گمرک ماهیرود خبر داد و گف��ت: امیدواریم با 
توجه به مش��کلات مربوط به ت��ردد کارکنان این گمرک 

بتوانیم به زودی شاهد ساخت خانه های سازمانی باشیم. 
گفتنی اس��ت ک��ه خراس��ان جنوب��ی دارای ۴ بازارچه 
مرزی به نام های گلورده )میل ۷۳( در شهرستان درمیان، 
دوکوهان��ه در شهرس��تان نهبندان، یزدان در شهرس��تان 

زیرکوه و ماهیرود در شهرستان سربیشه است. 

۳ بازارچ��ه می��ل ۷۳، دوکوهانه و یزدان در چند س��ال  
گذشته از سوی دولت افغانستان تعطیل اعلام شده و فقط 
م��رز ماهیرود فعال بود که س��ال جاری در ۲ مرحله برای 
۴ قل��م صادراتی در بازارچه مرزی ماهیرود نیز از س��وی 

افغانستان ممنوعیت اعمال شد.
تلاش برای فعال س��ازی بازارچه های غیرفعال از طریق 
ظرفیت ه��ای داخلی و رایزنی با مقامات افغان از دس��تور 
کارهای اصلی مدیریت اس��تان در چند ماه  گذش��ته بوده 

است. 

ممنوعیت صادراتی در بازارچه ماهیرود برطرف شد 

نمودار ماهانه قیمت یک تن قیر فله در بورس کالا نمودارقیمت متوسط عرضه سیمان پاکت داخلی و صادراتی ۱۰ شرکت بورسی در ۱۳۹۷

ظرفیت سیمان ایران 
برای اجرای طرح بتن غلتکی راه سازی 
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در ۱۰ ماه از س��ال جاری افزون ب��ر ۱۶ میلیون 
و ۷۳۴ ه��زار ت��ن ف��ولاد میان��ی و ۱۶میلیون تن 

محصولات فولادی در کشور مصرف شده است.
ب��ه گ��زارش چی��ان، براس��اس اع��ام انجمن 
تولیدکنندگان فولاد ایران تا پایان دی ۹۷ مصرف 
ظاه��ری فولاد میانی ۱۶ میلی��ون و ۷۳۴ هزار تن 
بوده که رش��د ۲۸درصدی داشته است، درحالی که 
مصرف ظاهری محصولات فولادی با افت ۶درصدی 
به ۱۶ میلیون و ۵۷ هزار تن رس��یده است. مصرف 
ظاهری بیلت و بلوم در مدت یادش��ده ۹ میلیون و 
۲۲۵ هزار تن بوده که رش��د ۳۲درصدی داشته و 
مصرف ظاهری اس��لب با افزایش ۲۴درصدی به ۶ 
میلیون و ۷۰ هزار تن رس��یده است. براساس این 
گ��زارش، دلیل کاهش ۶درص��دی مصرف ظاهری 

محصولات فولادی، افت ۶درصدی مصرف در تمام 
محصولات به غیر از میلگرد بوده است. افت مصرف 
ورق گرم که بیشترین مصرف را در میان محصولات 
فولادی در داخل کش��ور داشته ۶درصد اعام شده 
و مصرف آن به ۶ میلیون و ۳۰۶ هزار تن رس��یده 
است. مصرف ظاهری میلگرد با رشد ۵درصدی، ۵ 
میلیون و ۵۶ هزار تن ش��ده و مصرف ورق سرد با 
افت ۸درصدی به ۲ میلیون و ۳۱۲ هزار تن رسیده 
اس��ت. مصرف ظاهری ورق پوششدار با ۲۱درصد 
کاهش، یک میلی��ون و ۲۲۷ هزار تن بوده و ۶۵۳ 
هزار تن تیرآهن نیز در کش��ور مصرف شده است. 
مصرف ظاهری آهن اس��فنجی در ۱۰ ماه امسال با 
۱۹درصد رشد از ۱۷میلیون و ۹۷۳ هزار تن به ۲۱ 

میلیون و ۴۶۱ هزار تن رسیده است.

عضو کمیسیون عمران مجلس شورای اسامی گفت: اولویت کنونی 
مس��ئولان حوزه مسکن باید پایین آوردن نرخ مصالح ساختمانی باشد 
تا از این راه نرخ مس��کن نیز تعدیل شود. به گزارش خانه ملت، حسن 
خس��ته بند درباره آینده بازار مس��کن، گفت: بازار مسکن در یک سال 
گذش��ته دچار تاطم و مشکات بسیاری شده و بر اساس آمارها نرخ 
مس��کن حدود ۹۰ درصد افزایش یافته اس��ت. این عضو کمیس��یون 
عمران مجلس ش��ورای اس��امی ادامه داد: به نظر من بخش زیادی از 
افزایش نرخ و تاطم بازار مسکن به علت نبود نظارت بر این بازار است. 
در یک سال گذشته، نرخ مصالح ساختمانی افزایش چشمگیری داشته 
و این مس��ئله در افزایش نرخ نهایی مس��کن تاثیرگذار بوده است. این 
پرسش بارها مطرح شده که چرا نرخ محصولاتی مانند فولاد و آهن در 
یک سال گذشته ۳ برابر شده است زیرا این محصولات در داخل تولید 
ش��ده و ارزبری ندارد اما فعالان این حوزه اعام کرده اند که تجهیزات 
ساختمانی تحت تاثیر افزایش نرخ ارز بوده است. خسته بند ادامه داد: 

ن��رخ آهن از ۲۷۰۰ به ۵۵۰۰ تومان رس��یده زی��را این محصولات در 
داخل تولید شده است. وی افزود: در شرایط کنونی مافیای پیچیده ای 
در بازار فولاد مستقر است و آنها نرخ این تجهیزات را به میزان دلخواه 
بالا می برند، هیچ کس��ی هم به این مس��ئله واکنشی نشان نمی دهد. 
عضو کمیس��یون عمران مجلس ش��ورای اسامی گفت: از طرف دیگر 
باید شرایطی ایجاد ش��ود تا سرمایه ها و سپرده های هزاران میلیاردی 
مردم به س��مت بازار مس��کن هدایت ش��ود زیرا این بازار برای توسعه 
نیازمند س��رمایه گذاری بخش خصوصی است. خس��ته بند با اشاره به 
اظهارات مس��ئولان حوزه مسکن درباره ضرورت برخورد با سایت های 
قیمت گذاری اماک، گفت: به نظر من برخورد با این سایت ها ضرورت 
ندارد زیرا این سایت ها تنها در کانشهری مانند تهران اثرگذار هستند 

و توان افزایش نرخ مسکن را ندارند.
وی ادام��ه داد: اولویت کنونی مس��ئولان حوزه مس��کن باید پایین 

آوردن نرخ مصالح ساختمانی باشد تا نرخ مسکن نیز تعدیل شود.

مافیای پیچیده در بازار فولاد مستقر استرشد ۲۸ درصدی مصرف ظاهری فولاد میانی

آیین نامه های متعدد، تولیدکنندگان را سر در گم کرده است 
با وجود تحقق اهداف تولید و صادرات فولاد در سال جاری 

 نقدینگی فولاد
 زنگ زده است

صادرات فولاد نقطه طلایی 
در اقتصاد کشور است

عضو کمیسیون انرژی مجلس شورای اسامی 
گف��ت: صنعت ف��ولاد یکی از صنایع مادر اس��ت 
و در زمینه ه��ای مختلف کارب��رد دارد که میزان 
مصرف و تولیدش در هر کش��وری نش��ان دهنده 

توسعه یافتگی آن کشور است.
ب��ه گ��زارش معدن نام��ه، هدای��ت الله خادمی 
اظه��ار کرد: صنع��ت فولاد با رش��د اقتصادی در 
هر کشوری ارتباط مس��تقیم دارد. چین یکی از 
کش��ورهایی است که رش��د اقتصادی آن ارتباط 
مس��تقیمی با تولید و مصرف فولاد دارد و سالی 
که فولاد بیش��تری در صنایع مصرف کرده باشد، 

آن سال توفیق اقتصادی بیشتری دارد.
وی ب��ا بیان اینکه صنایع فولاد کش��ور پس از 
انقاب رونق چش��مگیری داش��ت، تصریح کرد: 
پی��ش از انقاب چن��د کارخانه فولادس��ازی در 
استان های خوزستان، اصفهان و کرمان فعال بود 
اما پس از انقاب اسامی زیرساخت ها در صنعت 
فولاس��ازی کشور شکل گرفت و ما توانستیم این 

دانش را به دیگر کشورها منتقل کنیم.
وی درب��اره وضعی��ت صنایع فولادس��ازی در 
کش��ور گفت: فولاد یک��ی از صنایع مادر اس��ت 
ام��ا درحال حاض��ر کارخانه های ف��ولاد، به دلیل 
واگذاری ه��ای غیراصولی با مش��کات عدیده ای 

روبه رو هستند.
 عض��و کمیس��یون انرژی ب��ا تاکید ب��ر اینکه 
افزای��ش نرخ ف��ولاد می توان��د به س��ود اقتصاد 
کش��ور باش��د، اظهار کرد: صادرات ف��ولاد برای 
کش��ور منفع��ت دارد و افزایش نرخ در راس��تای 
شفاف سازی می تواند موثر باشد. کشور سال ها در 
زمینه صادرات فولاد عملکرد موفقی داشته است.
خادمی در پایان گفت: مشکل صنایع فولاد نرخ 
نیست، آنچه برخی صنایع را به تعطیلی کشانده 
مدیریت نادرست این کارخانه هاست. اگر مدیریت 
اصاح ش��ود می توانیم با کمترین هزینه فولاد را 

تولید و به کشورهای همسایه صادر کنیم.

صنعت فولاد جزو آن دس��ته از صنایعی است 
ک��ه به گردش مالی زیادی نیاز دارد، درحالی که 
وضعیت مالی واحدهای مختلف در زنجیره فولاد 
چندان مطلوب نیست. در آن بخش از واحدهایی 
که در بالادس��ت زنجیره ق��رار دارند و کوره های 
ذوب دارن��د، به��ای قراضه آه��ن تعیین کننده 
می ش��ود که در این حوزه با یک بازار بی س��امان 
روبه رو هس��تیم و از س��وی دیگر در بازار قراضه 
با کمبودهایی روبه رو هس��تیم که سبب افزایش 

نرخ آن شده است. 
موضوع دیگر، رکود در حوزه ساخت وساز است 
که س��بب بی تحریکی در بازار فولاد می ش��ود و 
تمام این عوامل سبب ش��ناوری نرخ فولاد و در 
نهایت مش��کل گ��ردش س��رمایه و نقدینگی در 
واحدهای فولادی ش��ده اس��ت. این کمبودهای 
نقدینگی باعث شده اند صنعت فولاد کشور حالت 
بیمارگونه داشته باشد. از سوی دیگر، واحدهای 
تولیدی هستند که طرف حساب آنها شرکت های 
دولتی هستند و مطالبات آنها همواره به صورت 
معوقه باقی می ماند؛ موضوعی که سبب می شود 
واح��د فولادی نتواند مواد اولیه مورد نیاز خود را 
تهیه کند و این مش��کات مانند یک زنجیره به 

سایر زنجیره ها سرایت می کند.
بی تحرکی بازار، سبب کندی گردش نقدینگی 
واحدهای تولیدی می شود، بنابراین برای افزایش 
تحرک بازار باید منتظر تحرک در بخش مسکن 
و پروژه ه��ای دولت��ی مان��د. در ای��ن زمینه نیز 
تسهیات مسکن می تواند تاثیرگذار باشد که این 
امر می تواند انبوه س��ازان را به تح��رک وا دارد و 

رونق را به بازار برگرداند. 
بنابراین اگر گردش نقدینگی واحدهای فولادی 
تقویت نشود، بسیاری از واحدهای تولیدی فولاد 

را از چرخه تولید خارج خواهد کرد. 

فرهاد منفرد
کارشناس فولاد 

با توجه به روند مطلوب ص��ادرات محصولات فولادی، می توان 
به منظور تش��ویق تولیدکنندگان و شفافیت بیشتر، معافیت های 
مالیات��ی را در ح��وزه ص��ادرات محصولات ف��ولادی از راه رینگ 

صادراتی بورس کالا قرار داد.
به گزارش چیان، اردش��یر س��عدمحمدی، مع��اون طرح های 
توس��عه معدن و صنایع معدنی و عضو هیات مدیره ایمیدرو عنوان 
کرد: عرضه محصولات فولادی در س��ال های گذش��ته در بس��تر 
بورس کالا باعث ش��فافیت، رقابت و سرعت فروش محصولات در 
بنگاه های فولادی ش��ده که این اتف��اق منجر به رونق اقتصادی به 

لحاظ گردش مالی سریع تر و مطمئن تر شده است.
سعدمحمدی افزود: دسترسی به محصول باکیفیت 
و ارتب��اط مالی ش��فاف تر در اقتص��اد، از مزایای اولیه 
عرض��ه محص��ولات در بورس کالاس��ت.وی ب��ا بیان 
اینکه امیدوارم ش��رایطی ایجاد شود تا فروش صادراتی 
محص��ولات فولادی در بورس کالا انجام ش��ود، گفت: 

با صادرات فولاد به وس��یله ب��ورس کالا و ایجاد مزیت هایی در این 
زمین��ه مانند معافی��ت مالیاتی در حوزه ص��ادرات، جذابیت ورود 
تولیدکنندگان به رینگ صادراتی بورس کالا بیش��تر می ش��ود و 

ش��اهد ش��فافیت در بخش صادرات نی��ز خواهیم بود. 
عضو هیات عامل ایمیدرو افزود: بورس کالا یک مس��یر 
مشخص، ش��فاف و بین المللی بوده که کارکردهای آن 
برای اقتصاد در جهان ثابت ش��ده است، از این رو اینکه 
عده محدودی در مس��یر توسعه این بازار مقاومت هایی 
می کنند، به اعتقاد من نمی تواند تاثیری در روند توسعه 
این بازار داش��ته باش��د. وی تاکید کرد: در بورس کالا، مش��تریان 
بنگاه ها ب��ه رقابت بهتر می پردازند، رابط��ه عرضه و تقاضا که یک 
فرمول بین المللی برای کش��ف نرخ هاست به بهترین شکل ایجاد 

می ش��ود و کیفیت محصولات نیز برای همگان مشخص است. این 
موارد از مزیت های بورس کالا برای اقتصاد و تولید کش��ور اس��ت 
ک��ه درنهایت منجر به ارتقای کیفیت و رقابت درس��ت بنگاه های 

تولیدی می شود.
سعدمحمدی در پایان گفت: همه به مزایای بورس کالا و تحول 
ساختاری که این بورس در مبادلات کالاها ایجاد کرده است، اذعان 
دارند. امروز موضوع اهمیت دار این است که سازکارهای این بورس 
را برای س��رعت بالاتر، شفافیت بیشتر و اعتماد بهتر فراهم کنیم تا 

همه فعالان اقتصادی از مزایای کامل این بورس بهره مند شوند.

امکان فروش صادراتی محصولات فولادی در بورس کالا فراهم شود
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 سارا اصغری: 
تولیدکنندگان فولاد کشور در سال جاری قادر 
شدند حدود ۲۵ میلیون تن فولاد تولید کنند تا 
بتوانند آن را به اهداف خود در این سال نزدیک 
سازند. میزان صادرات فولاد نیز به ۷ تا ۸ میلیون 
تن رسیده اما در سال جاری، بازار فولاد با افزایش 
قیمت  به دلیل افزایش نرخ جهانی از یک س��و و 
افزایش نرخ دلار از سوی دیگر روبه رو شد. با این 
حال آنچه تولیدکنندگان داخلی در س��ال جاری 
از آن گایه مند بودند، وضع آیین نامه های داخلی 
بود که بیش��تر از آنکه راهگش��ا باشد، دست آنها 

را بسته است. 
اتفاق ه�ای  � مهم تری�ن  ب�ر  م�روری 

حوزه فولاد
درباره وضعیت فولاد کش��ور در س��ال جاری، 
سیدرضا شهرس��تانی، عضو هیات مدیره انجمن 
تولیدکنندگان فولاد ایران در گفت وگو با روزگار 
معدن اظهار کرد: در سال جاری به اهداف تولید 
۲۵ میلی��ون تن تا حدودی دس��ت یافته ایم، در 
زمین��ه صادرات نیز با پایان ماه آخر س��ال به ۷ 

تا ۸ میلیون تن صادرات دست خواهیم یافت. 
افزایش  درباره  شهرستانی 
جاری  س��ال  در  قیمت ها 
عنوان کرد: در زمینه نرخ 
نیز بازار ب��ه  چند دلیل با 
افزایش نرخ روبه رو بود؛ از 
یک س��و ش��اهد افزای��ش 
قیمت ه��ای بین المللی فولاد بودیم ک��ه ابتدا با 
خیزی، همراه و پس از آن با کاهش روبه رو ش��د 
و هم اکنون نیز در حال صعودی ش��دن است. از 
سوی دیگر شاهد افزایش نرخ ارز در سال جاری 
بودیم که روی قیمت های داخلی فولاد تاثیرگذار 
بود. ع��اوه بر آن، عاملی که در ب��ازار تاثیرگذار 
شد، قیمت گذاری های دستوری بود که دولت با 
آیین نامه هایی در بازار دخالت کرد و سبب ایجاد 
ران��ت  برای برخ��ی افراد ش��د، هرچن��د برخی 
آیین نامه ها به مرور برداشته شدند. با این حال به 
تازگ��ی زمزمه هایی به گوش می رس��د که گویا 
دول��ت قص��د دارد تولیدکنن��دگان را مجبور به 
عرض��ه در بورس کالا کن��د و در صورت صحت 

داشتن، این روند اشتباه محض است. 
وی در ادامه، با اش��اره ب��ه تحولات بین المللی 
خاطرنش��ان کرد: در زمین��ه بین المللی نیز باید 
اذعان کرد مصرف فولاد در جهان، روند افزایشی 
ب��ه خود گرفت��ه و در خاورمیانه نیز قرار اس��ت 
بازس��ازی موص��ل و س��وریه آغاز ش��ود. به نظر 
می رس��د ب��ازار مصرف منطقه صعودی باش��د و 
مصرف فولاد را نیز افزایش دهد. این بازسازی ها 
می توانند فرصت مناس��بی برای ایران باش��ند تا 
بتوانن��د به این بازارها ورود پیدا کنند و بهتر آن 
اس��ت که برای بازسازی این ۲ کش��ور، ایران به 
طور مستقیم وارد ارتباط با این کشورها شود. در 
عراق نیز به این توافق رس��یده ایم که ۳۰۰ هزار 
تن کالای ایران از کردس��تان عراق برای سوریه 

ترانزیت شود.
این عضو هیات مدیره انجم��ن تولیدکنندگان 

ف��ولاد ایران در ادامه تاکید کرد: از این رو دولت 
باید اولویت نخس��ت خود را چه در بانک مرکزی 
و چه در گمرکات به س��مت صادرات محور شدن 

پیش ببرد و از صادرکنندگان حمایت کند. 
شهرستانی ادامه داد: در سال جاری با مشکل 
کمبود مواد اولیه روبه رو بودیم، بیشتر شرکت ها 
نیز به همین دلیل نتوانستند با تمام ظرفیت کار 
کنن��د؛ مانند تهیه الکترود گرافیتی یا فروآلیاژها 
که به دلیل کمبود با قیمت های بس��یار بالا تهیه 
ش��دند. بنابرای��ن برای تهیه م��واد اولیه نیز باید 

چاره ای اندیشیده شود. 
وی ادام��ه داد: اتف��اق خوبی که امس��ال روی 
داد، برگزاری جش��نواره و نمایشگاهی با رویکرد 
بومی سازی بود که از سوی انجمن تولیدکنندگان 
فولاد ایران برگزار شد تا به شناسایی شرکت های 
تولیدکنن��ده و نی��از ش��رکت های مصرف کننده 
بپردازد و در این زمینه کارگروه هایی ایجاد ش��د 
که ای��ن موضوع را رصد و پیگی��ری می کنند تا 
صنعت فولاد را به سمت خودکفایی سوق بدهند. 
این فعال حوزه فولاد با اشاره به تقاضای داخلی 
در سال جاری عنوان کرد: تقاضای داخلی امسال 
به ۱۲ تا ۱۳ میلیون تن رسیده و نسبت به سال 

گذشته روندی کاهشی داشته است. 
شهرس��تانی با توجه به قوانین و آیین نامه های 
مختلف از س��وی دول��ت تصریح ک��رد: یکی از 
اقدام های��ی که دول��ت برای بازگش��ت صادرات 
انجام داد، دادن کارت های معافیت صادراتی زیر 
یک میلی��ون یورو برای بازگردان��دن ارز بود که 
س��بب ایجاد رانت هایی شد، حتی برخی تاجران 
خارجی از کارت ه��ای بازرگانی زیر یک میلیون 
یورو اس��تفاده کرده و با ریال، کالا را خریداری و 
آن را خارج کردند و ب��ه دلیل اختاف نرخ بازار 
داخل��ی ب��ا بازارهای بین المللی حت��ی حاضر به 

پرداخت ۹ درصد مالیات ارزش افزوده شده اند که 
در این صورت بازهم خرید به صرفه ای برای شان 

بوده است. 
شهرس��تانی در پاس��خ ب��ه ای��ن پرس��ش که 
چش��م انداز س��ال آینده ب��ازار ف��ولاد را چگونه 
ارزیابی می کنید، گفت: چش��م انداز س��ال آینده 
ب��ازار، بس��تگی ب��ه سیاس��ت های کلی کش��ور 
دارد. اگ��ر این روند را ادام��ه دهیم و بخواهیم با 
بی تدبی��ری و بدون هدف بلندمدت پیش برویم، 
ش��اهد کاهش تولید، ورشکستگی و تعطیلی کل 
صنعت ف��ولاد خواهیم ب��ود. وی در ادامه تاکید 
کرد: اگر برنامه ریزی س��ال آینده صادرات محور 
باشد و دولت برنامه ریزی خود را به گونه ای پیش 
ببرد که تولیدکننده، کالای خود را صادر کند، از 
۲مزیت برخوردار می شود؛ یکی اینکه ارز حاصل 
از صادرات به کش��ور باز می گردد و آن هم ارزی 
که وابسته به نفت نیست و دوم اینکه اشتغالزایی 
ایجاد می شود و بر اساس برنامه می توانیم به ۲۸ 
میلیون تن تولید فولاد دست یابیم اما اگر شکل 
فعلی ادامه دار باش��د ش��اهد کاهش تولید به ۲۰ 

میلیون تن فولاد هم خواهیم بود. 
افزایش نرخ فولاد به صرفه بود �

نظری،  باب��ک  همچنی��ن 
کارش��ناس ف��ولاد و فعال 
حوزه ف��ولاد درباره حال و 
روز ب��ازار فولاد در س��ال 
ج��اری در گفت وگ��و ب��ا 
روزگار مع��دن اظهار کرد: 
تقاض��ای ب��ازار داخل��ی چندان تفاوتی با س��ال 
گذشته نداشت. اوایل امسال مصرف پایین بود، تا 

اینکه نرخ شمش فولاد به مرور متعادل تر شد. 
نظری در ادامه خاطرنشان کرد: موضوع مهمی 
که در س��ال ج��اری روی داد، افزایش نرخ دلار 

بود که سبب شد نرخ تمام شده محصولات فولاد 
در داخل کاهش پیدا کند چراکه برخی واحدها، 
مواد اولیه خود را س��ال گذشته تهیه کرده بودند 
و همین موضوع س��بب ش��د نرخ تمام ش��ده در 
برابر فروش��ندگان خارجی پایین تر باشد. از این 
رو ش��اهد رشد سریع صادرات شدیم. برای مثال 
شرکت ما ۲۵۰۰ تن در سال صادرات داشت، در 
حالی که نرخ تمام شده ما نیز پایین بود و سبب 

رقابت پذیری محصول شد. 
وی ادامه داد: مشکل دیگری که برای زنجیره 
فولاد پیش آمد، ثبت س��فارش ها بود که س��بب 
ش��د بیش��تر فولادس��ازان با بحران م��واد اولیه 
روب��ه رو ش��وند. به همی��ن دلی��ل در نیمه دوم 
س��ال، فولادسازان مجبور شدند قیمت های خود 
را تعدیل کنند که این اتفاق روی مش��تری ها و 
بازار هم تاثیرگذار بود و ممکن بود س��ال آینده 
تولیدکنندگان را با بحران روبه رو کند. در زمینه 
ص��ادرات نیز ممکن اس��ت توانایی ص��ادرات را 

کاهش دهد. 
این فعال حوزه فولاد در پاس��خ به این پرسش 
که در نیمه دوم که تحریم ها آغاز ش��د در زمینه 
صادرات با مش��کلی روب��ه رو نش��دید، گفت: از 
آنج��ا که ما یک ش��رکت خصوص��ی و صادراتی 
هس��تیم، یک دفت��ر در ترکی��ه داری��م و برای 
صادرات مش��کلی نداش��تیم اما ممکن است اگر 
تدابیر اساس��ی اندیشیده نش��ود این روند حفظ 
 نش��ود و مشکاتی برای شرکت های ایرانی پیش

 بیاید. 
نظری همچنین در پاس��خ به این پرس��ش که 
برای بازگش��ت ارز به دولت مش��کلی نداشتید، 
عنوان کرد: شرکت ما عمده ارز خود را به صورت 
م��واد اولیه به کش��ور بازگردانده ام��ا اگر میزان 
صادرات از حج��م بالایی بگذرد و ش��رکت های 

کوچک نیاز به واردات مواد اولیه بالایی نداش��ته 
باشند، ممکن است با مشکل روبه رو شوند.

وی در ادامه یادآور ش��د: موض��وع مهم دیگر 
در س��ال جاری، وض��ع آیین نامه های جدید بود. 
تغییر قوانین آن هم به صورت فی البداهه از سوی 
وزارت صنع��ت، معدن و تجارت بیش��تر دس��ت 
تولیدکننده را می بن��دد، در حالی که اگر دولت 
دخالتی در بازار و تولید و صادرات نداشته باشد، 
تولیدکننده بهترین راه ها را برای تولید و صادرات 
پیدا می کن��د چراکه تولیدکنن��ده به هیچ وجه 
نمی خواهد نقدینگی اش خارج از کش��ور بماند و 
ب��ه صورت مواد اولیه یا مع��ادل ارز و دلار، آن را 
وارد کش��ور می کند. از این رو اینکه دولت مدام، 
قوانین دست و پاگیر وضع کند جز اینکه فرآیند 

تولید را مشکل کند، حاصلی نخواهد داشت. 
این کارش��ناس ب��ازار فولاد در پاس��خ به این 
پرس��ش که چش��م انداز س��ال آینده ف��ولاد را 
چگونه می بینید، گفت: چش��م انداز س��ال آینده 
بس��تگی زیادی به وضعیت سیاسی کشور دارد. 
درحال حاضر صادرکنندگان با مش��کل تامین ارز 
روبه رو هستند. از سوی دیگر مواد اولیه به راحتی 
قابل تامین نیس��ت و بس��یاری از فروش��ندگان 

حاضر به فروش نیستند. 
ما که ش��رکت صادراتی هس��تیم، ب��ا بازاری 
روبه رو هس��تیم که بس��یاری از خریداران حاضر 
به خری��د از ایرانی ها نیس��تند. وی ادامه داد: از 
این رو سال آینده ممکن است در زمینه صادرات 
با مش��کل روبه رو شویم. بنابراین اگر شرکت های 
خصوصی نتوانن��د راه میانبری پیدا کنند که ارز 
خود را بازگردانند با مازاد عرضه روبه رو می شویم 
و این م��ازاد می تواند از یک س��و موجب ریزش 
قیمت ها شود و از سوی دیگر سبب رکود بیشتر 

بازار شود.
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یادداشت

خبر

 از سرچشمه آرامش
 تا آفرینش رویداد های بزرگ

دی��روز جمعه ۸ مارس )۱۷ اس��فند( روز جهانی 
زن��ان بود و کش��ورهای مختلف بس��ته ب��ه مواضع 
اقتصادی، سیاس��ی و اجتماعی خود به این رویداد 
واکنش نشان می دهند. هر چند در بیشتر کشورها 
س��الانه روزی به عنوان روز بزرگداش��ت زن با همه 
جوانب احساس��ی آن برگزار می ش��ود ک��ه از نگاه 
نگارنده نیز بسیار ارزشمند است اما آنچه به ۸ مارس 
به عنوان روز جهانی زن برجستگی ویژه  می بخشد، 
تمرکز آن بر دستاوردهای زنان در تاریخ است. زنان، 
بیش از نیمی از ش��مار انسان های ساکن بر زمین را 
تش��کیل می دهند و تلاش برای رفع تبعیض هایی 
ک��ه آنها را رن��ج می دهد دغدغ��ه آنها ب��ه فراخور 
آگاهی ش��ان نسبت به این مسئله است اما در نهایت 
به عقی��ده نگارنده آنچه همواره ای��ن تبعیض را در 
سراسر تاریخ کمرنگ کرده، تلاش این جنس برای 
اثب��ات توانمندی هایش بوده اس��ت. در واقع زمانی 
ک��ه زن ثابت ک��رد در کنار ویژگی های جنس��یتی 
خود به عنوان سرچش��مه زای��ش، زیبایی و آرامش 
می تواند عامل آفرینش رویدادهای بزرگ هم باشد، 
تبعیض ه��ا خود به خود رنگ باخ��ت؛ رویدادهایی 
که پیش تر وقوع آنها در نزد افکار عمومی بیش��تر از 
جنس مرد انتظار می رفت. در نتیجه آنچه می تواند 
بی��ش از هر عاملی به تغییر ن��گاه عمومی به جایگاه 
زن ب��ه عنوان جنس ضعیف تر بینجامد، تلاش خود 
او ب��رای ورود ب��ه عرصه های گوناگ��ون اقتصادی، 
سیاس��ی، فرهنگی، اجتماعی، ورزشی و... است. در 
واقع زن با دس��تاوردهای برآمده از تلاش و عملکرد 
خود می تواند بهتر از هر جنبش��ی در اندیش��ه برتر 
ب��ودن جنس م��رد اندک اندک رس��وخ کند و آن را 
تغییر دهد؛ عملکردی که حاصل آن ارتقای زندگی 
بش��ر بر سیاره باشد و اندیش��ه ای که سال هاست از 
سوی جامعه، نظام آموزشی و خانواده به نسل بعدی 
منتقل می ش��ود و به قول فردوسی، بزرگی سراسر 
به گفتار نیست دو صد گفته چون نیم کردار نیست. 

طلا برای دومین هفته 
متوالی ارزان می شود

قیم��ت ط��لا در معام��لات روز جمع��ه ک��ه 
س��رمایه گذاران منتظر انتش��ار گزارش اشتغال 
امریکا برای ارزیابی وضعیت اقتصاد این کش��ور 
بودن��د، تغییر چندانی نداش��ت و ثاب��ت بود. با 
این حال در مس��یر ثبت دومین کاهش هفتگی 
متوال��ی قرار گرفت. به گزارش ایس��نا، هر اونس 
طلا برای تحویل ف��وری در معاملات روز جاری 
ب��ازار س��نگاپور ۰.۱ درصد افزای��ش یافت و به 
۱۲۸۶.۹۱ دلار رس��ید. بهای معاملات این بازار، 
اوای��ل هفته جاری به پایین ترین حد در بیش از 
۵ هفته گذش��ته س��قوط کرده ب��ود و از ابتدای 
هفته ج��اری تاکنون ح��دود ۰.۵ درصد کاهش 
نش��ان می ده��د. در بازار امریکا، ه��ر اونس طلا 
ب��رای تحویل در آوریل با ۰.۱ درصد افزایش، در 

۱۲۸۷.۶۰ دلار ایستاد.

 ریزش معدن طلا
 در اندونزی 

در حادثه رانش زمی��ن که در یک معدن طلا 
در اندونزی اتفاق افتاد، ده ها نفر زیر آوار گرفتار 
ش��دند. به گزارش ایس��نا، بنابر اع��لام مقامات 
محلی، در این حادثه که در استان »سولاوسی« 
اتفاق افتاد، رانش زمین موجب ریزش معدن طلا 
ش��د. بررس��ی ها حاکی از آن است که دست کم 
۶۰ نف��ر در می��ان گل و لای محبوس ش��ده اند. 
همچنی��ن تاکنون م��رگ ۳ تن در ای��ن حادثه 
تایید ش��ده  است. نیروهای امداد و نجات با بیان 
اینکه صداهایی از داخل معدن ش��نیده می شود، 
اظهار کردند: تاکنون ۱۵ حادثه دیده، نجات پیدا 
کرده اند. بنابر اعلام اس��کای نیوز، نامناسب بودن 
وضعی��ت ج��وی و نگرانی از ری��زش دوباره این 
معدن موجب ش��ده که عملیات امداد و نجات به 

کندی انجام شود.

ثمن رحیمی راد
 روزنامه نگار

 ثمن رحیمی راد: 
کار در معدن مردانه است؛ این را در همه جای 
جه��ان باور دارن��د. حضور زن ها نی��ز در معادن 
جهان کمرنگ اس��ت اما در نهایت ش��مار کمی 
را می ت��وان دید که در این صنعت مش��غولند و 
البت��ه با چالش های برآمده از اقلیت بودن نیز در 
کشمکش هستند. پریسا قبادی یکی از آنهاست. 
او دانشجوی دکترای مهندسی معدن از دانشگاه 
صنعت��ی امیرکبیر ب��ا گرایش فرآوری اس��ت و 
همزمان با یک ش��رکت پیمانکاری خصوصی در 
زمین��ه فرآوری مواد معدنی همکاری می کند. به 
مناس��بت ۸ مارس )۷ اسفند( روز جهانی زن به 
دی��دار قبادی رفتی��م. او در گفت وگو با خبرنگار 
روزگار مع��دن از تمای��ل خود ب��ه رفع تبعیض 
جنس��یتی در این حرفه و البته از اش��تیاق خود 
ب��ه کار در معدن و کارخانه ه��ای فرآوری گفت؛ 
شوقی که با وجود بیماری همچنان او را در مسیر 

پیشرفت همراهی می کند. 
چطور رش�ته مهندس�ی معدن را برای  �

تحصی�ل انتخاب کردید؟ ب�ه آن علاقه مند 
بودید؟ 

ن��ه، در واقع نوع��ی اجبار بود؛ من س��ال ۸۰ 
در س��نندج در کنکور دانشگاه سراسری شرکت 
ک��ردم و چ��ون در مدرس��ه تیزهوش��ان درس 
می خواندم انتظار داشتم در رشته ای مثل برق یا 
عمران قبول شوم اما در رشته کاردانی معدن در 
کرمان قبول شدم. برای ثبت نام رفتم اما انصراف 
دادم و زمانی که متوجه شدم در صورت انصراف 
۲ س��ال از تحصیل محروم می ش��وم، تصمیم به 
ادام��ه گرفتم. البته دبیر ریاضی ام در آن زمان به 
من توصیه کرد رش��ته معدن را ادامه دهم و در 
همین رشته بهترین باشم. در نتیجه، ورود من به 

رشته مهندسی معدن با علاقه نبود. 
سال های دانشجویی چطور بود؟  �

در دوره کاردان��ی از ۲۳ دانش��جوی حاضر در 
کلاس، تنه��ا ۲ نفر دخت��ر بودیم ک��ه البته در 
رش��ته های فنی، شمار کم دانش��جوهای دختر 
عادی اس��ت. از طرف همکلاسی ها با این شوخی  
آقای��ان روبه رو می ش��دیم که دختره��ا را چه به 
معدن، بروید گلدوزی، خیاط��ی و... یاد بگیرید. 
اینها نخس��تین زمزمه های تبعیض جنسیتی در 
این رش��ته بود که من با آنها روبه رو می ش��دم و 
البت��ه انگیزه م��ن را برای ادامه راه بیش��تر کرد. 
کارشناس��ی و کارشناسی ارش��د را در کرمان و 
در گرای��ش فرآوری ادامه دادم. در دوره ارش��د، 
دانش��جوی دکتر صمد بنیس��ی از استادان بنام 
معدن جهان بودم. ایش��ان به مع��دن علاقه مند 
هس��تند و تلاش می کنند دانش��جویان معدن را 
در صنع��ت درگی��ر کنند. در کرم��ان هم امکان 
دسترس��ی دانش��جویان به معادن فراهم بود که 
فرص��ت خوبی ب��رای ما به ش��مار می آمد. دکتر 
بنیس��ی همواره به وقت تدریس به ما می گفتند 
ش��ما با همین اع��داد و ارق��ام می توانید هزینه 
زندگ��ی خ��ود را دربیاورید و اگر ب��ه طور مثال 
بتوانی��د عیار ی��ک محصول را نی��م درصد ارتقا 
دهی��د می توانید ب��رای یک کارخانه س��وددهی 
چش��مگیری به بار آورید. برای دکترا به دانشگاه 
امیرکبی��ر تهران آمدم و با ش��رکت مهندس��ی 
فکورصنعت وارد همکاری شدم. انگیزه شخصی و 
اشتیاق من به رشته معدن و دلگرمی که از دکتر 
بنیس��ی داش��تم، من را ترغیب می کرد علاوه بر 
اینکه به طور علمی این رش��ته را دنبال می کنم، 

به دنبال ورود به صنعت معدن هم باشم. 
ش�روع کار ش�ما در صنعت چند س�ال  �

پیش بود و کار چگونه آغاز شد؟ 
حدود ۷ سال پیش وارد صنعت شدم و با اینکه 
دانشجوی دکترا بودم ابتدای کار بسیار سخت بود. 
در واقع اجازه نمی دادند خانم وارد معدن شود، تا 
اینکه از سوی شرکت فکورصنعت پذیرفته شدم. 
مدیران این شرکت دید مثبتی به حضور خانم ها 
داش��تند اما به هر حال به ی��اد دارم در پروژه ای 
که در گل گهر انج��ام می دادیم اجازه ورود خانم 
را به مع��دن نمی دادند به ای��ن دلیل که محیط 
کارگری اس��ت. حتی به یاد دارم در پروژه ای که 
در زرند کرمان و در کارخانه جلال آباد داش��تیم، 
س��اعت ۶ بعدازظهر که می شد به من می گفتند 
چون هوا تاریک ش��ده، ش��ما باید مح��ل کار را 
ت��رک کنید و به خواب��گاه بروید. محیط کارگری 
اس��ت و امنیت لازم برای یک زن وجود ندارد. در 
چنین ش��رایطی من باید برای اثبات حضور خود 
مبارزه می کردم. همچنین به خاطر دارم در دوره 
کارشناس��ی وقتی برای کارآموزی به سد انتقال 
آب گاوش��ان در کردستان می رفتم باید برادر ۱۴ 
ساله ام را به عنوان مهره امنیتی با خودم می بردم 
تا ۵ دقیقه اجازه ورود به تونل را داش��ته باش��م. 
البته نه اینکه خانم ها در ش��رکت های معدنی به 
طور کل حضور ندارند و دیده نمی شوند اما حضور 
آنها به س��مت های اداری محدود می شود. مسئله 
دیگری که درباره حض��ور من به عنوان مهندس 
در مع��دن ی��ا کارخانه وجود داش��ت این بود که 
می گفتند پوش��ش تو مناس��ب نیس��ت، بلندتر 

لباس بپ��وش؛ در حالی که چون باید از پله رفت 
و آمد می کردم پوش��یدن لباس بلند برایم سخت 
ب��ود و اگر من مرد بودم با ای��ن چالش ها روبه رو 
نمی شدم. در نهایت خود را با شرایط وفق دادم تا 
اینکه به نتایج خوبی رس��یدم، راه را برای من باز 
گذاش��تند و اجازه دادند خود را ثابت کنم. من با 
این مجموعه در پروژه های گوناگون در سیرجان 
و زرن��د همکاری کردم که نتای��ج خوبی برایم به 
همراه داشت. در زمینه بومی سازی فناوری ها نیز 
که از خارج از کشور وارد می شد، به دستاوردهای 

قابل توجهی رسیدیم. 
ارتب�اط ش�ما با هم�کاران آقا ب�ه ویژه  �

همکاران همرده تان چط�ور بود؟ در ارتباط 
با آنها چالشی داشتید؟ 

گاه پی��ش می آمد که همکاران آقا، نس��بت به 
حض��ور یک خانم در مجموعه به عنوان مهندس 
واکن��ش مثبت نش��ان نمی دادند. من احس��اس 
می کنم اگر زن نبودم از حمایت بیش��تر مردانی 
که از نظر جایگاه حرفه ای همرده من هس��تند، 
برخوردار می شدم. حتی گاه با این عبارت روبه رو 
می شدم که اگر شما نمی توانی کاری انجام دهی، 
همکار آقایی هس��ت که می تواند جایگزین شما 
ش��ود. در واقع در بخش معدن به یک آقا اعتماد 
بیش��تری می شود و فرصت بیشتری برای آزمون 
و خطا داده می ش��ود و این موضوع من را بسیار 
رن��ج می دهد. اینها اتفاق های��ی بودند که در هر 
پ��روژه جدید تکرار می ش��دند، با وج��ود اینکه 
من در پروژه پیش��ین خود را ثاب��ت کرده بودم. 
این اتفاق ها در ش��رایطی م��ن را آزار می داد که 
هیچ گاه از فشار و حجم زیاد کار آزرده نمی شدم. 
کار ما از نقطه صفر پروژه تا س��اخت و راه اندازی 
آن را ش��امل می ش��ود و پروژه باید ۵ شبانه روز 
بدون توقف کار کند تا ثابت ش��ود توانایی تولید 
محصول را دارد و پس از آن، کار تحویل کارفرما 
می ش��ود. کارفرماهای پروژه های ما نیز بیش��تر 
بخش دولتی هستند. در واقع تلاش ما بر کاهش 
خام فروش��ی و افزایش درآمد ارزش کشور از راه 
فروش محصول فرآوری ش��ده اس��ت. در نتیجه 
به وقت تحویل پروژه، فش��ار زی��ادی بر ما وارد 
اس��ت و مجبور هس��تیم در این ۵روز هر لحظه 
آماده حضور در محل پروژه باش��یم. با وجود این 
سختی ها ، هیچ گاه احس��اس خستگی و ناتوانی 
نمی کردم اما حواش��ی مربوط به جنس��یتم که 
باع��ث می ش��د مورد تبعی��ض قرار بگی��رم، من 
را آزرده می ک��رد. البته این ش��رایط، ویژه ایران 
نیس��ت و در همه جای جهان وجود دارد اما در 

جوامع در حال توس��عه بیشتر است. جالب است 
که این فش��ارها از طرف همکاران همرده خودم  
یا مدیران بالادس��تی اعِمال می ش��ود و کارگران 
هم��کاری کامل را دارند که باعث می ش��ود هیچ 
مش��کلی در ارتباط با آنها نداشته باشم و بسیار 
م��ورد احترام و اس��تقبال و حت��ی قدردانی قرار 
می گی��رم. بری مثال تا به ح��ال پیش نیامده در 
پ��روژه ای به عنوان نیروی بالادس��ت به کارگری 
کاری را بگویم و چون زن هس��تم مایل به انجام 
نباش��د اما این تجربه را داش��تم که در پروژه ای 
به عنوان سرپرس��ت منصوب شده بودم و وقتی 
وظیف��ه همکار هم��رده خ��ودم را تعیین کردم، 
معترض ش��د که از یک خانم دس��تور نمی گیرد 

و پروژه را ترک کرد. 
در ابت�دای کار دلس�رد نش�دید و فکر  �

نکردی�د کار را ره�ا کنید و ب�ه حرفه ای رو 
بیاورید که دردس�ر کمتر و آرامش یا حتی 

درآمد بیشتری دارد؟
بله، بسیار پیش آمده اما لحظه ای بوده و بیشتر 
به این فکر می کردم که تعادل جنسیتی باید در 
این حرفه ایجاد ش��ود. همچنین دوست داشتم 
آنچه در دانش��گاه تحصیل کردم را عملی کنم و 

در این حرفه بمانم. 
مهندس معدن زن دیگری می شناسید  �

که در معدن و کارخانه مشغول باشد؟ 
در این مدت فقط خان��م مهندس محمدی را 
دیدم که مس��ئول دیس��پَچینگ در زغال شویی 
زرند هستند. بیشتر همکلاسی های دانشگاهی ام 
ک��ه خانم بودند، تغییر رش��ته و حرف��ه دادند و 
از معدن خارج ش��دند و عط��ای آن را به لقایش 

بخشیدند. 
در نهای�ت حضور در معدن را به خانم ها  �

پیشنهاد می کنید؟ 
من حرفه ام را دوس��ت دارم اما س��خت است. 
یک خانم ب��رای کار در این عرصه باید ۱۰ برابر 
بیشتر از یک آقا انرژی مصرف کند و با این وجود 
دستمزد کمتری بگیرد. البته تفاوت دستمزد مرد 
و زن وی��ژه ایران نیس��ت و در همه جهان وجود 
دارد ام��ا در ایران پررنگ تر اس��ت. من۳۰درصد 
کمتر از هم��کار خودم که مرد اس��ت و وظایف 
مش��ابه با من دارد، حقوق می گیرم. علاوه بر این 
یک زن در مع��دن باید در کنار وظایف حرفه ای 

خود اعتماد کارفرما را نیز جلب کند. 
معدنکاری تا چه اندازه زندگی خانوادگی  �

یک مهندس خانم متاهل را متاثر می کند؟ 
کار در معدن این طور نیست که پس از یک روز 

کاری بتوانی به خانه برگردی. خیلی از همکارهای 
مرد ما ۲۰ روز در محل پروژه هستند و ۱۰ روز به 
خانه می روند. این روش به عنوان ویژگی حرفه ای 
مردی که در معدن کار می کند پذیرفته می ش��ود 
و همسر او نیز آن را به عنوان شرایط کار شوهرش 
می پذیرد و خود را با آن وفق می دهد اما اگر زنی 
بخواهد با این ش��رایط کار کن��د، زندگی برایش 
سخت می ش��ود. البته این موضوع ویژه روابط زن 
و شوهری در ایران نیست و در همه جهان کار در 
معدن برای زنان به ای��ن دلیل که از خانواده دور 
هستند، س��خت می شود و کارفرما هم تسهیلاتی 

در این زمینه برای نیروی زن قائل نمی شود. 
از نظ�ر امکانات رفاهی در محیط کار، تا  �

چه اندازه ش�رکت های معدنی تسهیلات در 
اختیار شما قرار می دهند؟ 

از این نظر تا به حال مش��کلی نداش��ته ام و از 
امکان��ات خوبی برخوردار ب��وده ام حتی اگر ارائه 
این خدمات، هزینه بیش��تری را در پروژه به من 
تحمیل می کرد. یک��ی از همکاران من که خانم 
بود به کانادا رفت و ش��روع ب��ه همکاری با یک 
ش��رکت معدنی ک��رد. او می گفت ما در س��ایت 
معدن خوابگاهی داش��تیم که همه کس��انی که 
در س��ایت کار می کردند در هر رده ش��غلی و با 
هر جنس��یتی، همان جا مس��تقر می ش��دند و به 
قدری ش��رایط بد بود که او مجبور ش��د به طور 
مس��تقل محل دیگری را غیر از خوابگاه س��ایت 
با هزینه ش��خصی برای سکونت بگیرد، در حالی 
که در ایران من از نظ��ر دریافت امکانات رفاهی 
اع��م از خودرو، خوابگاه و س��ایر خدمات و حتی 
نوع برخورد در محل س��کونت از شرایط مطلوبی 

برخوردار بودم.
درگیری ش�ما ب�ا بیماری س�رطان چه  �

تاثیری بر ادامه کارتان داشت و شما چطور 
با این اتفاق روبه رو شدید؟

۴ س��ال پی��ش و زمانی که دانش��جوی دکترا 
بودم با این بیماری درگیر شدم و از نظر جسمی 
نمی توانم مثل روزهای پیش از بیماری کار کنم 
اما تنها دلیلی که پس از بیماری باعث شد به کار 
و تحصیل ادام��ه دهم، علاقه ام به کار و تحصیل 
بود و اینکه می خواهم مفید باش��م و دانش��ی که 
دارم را ب��ه دیگران منتقل کنم. ایران پر از ثروت 
معدنی اس��ت که می تواند منبع درآمد چشمگیر 
باشد تا کشور از اقتصاد نفتی فاصله بگیرد. وقوع 
این اتفاق نیازمند آن اس��ت که دانش معدنکاری 
در طراحی، س��اخت و اجرا در کش��ور عملیاتی 

شود. 

فارغ از شرایط محیط کار، خانم هایی که  �
در رشته مهندسی معدن تحصیل می کنند 
تا چه اندازه به ورود به صنعت اصرار دارند؟ 
متاسفانه بس��یار کم. گاهی خانم ها با وجودی 
که فرصت در اختیارش��ان قرار می گیرد، ترجیح 
می دهند وظیف��ه را به همکار آقا محول کنند یا 
خود را با شرایط محیط کار وفق نمی دهند و در 
نتیجه فرصت را از دس��ت می دهند. پیرو همین 
اتفاق هاست که شرکت های معدنی وقتی نیاز به 
نیروی انس��انی را اعلام می کنند فقط درخواست 
نیروی مرد می دهن��د و این موضوع را در آگهی 

قید می کنند )فقط مرد( که خوب نیست.
شما عضو سازمان نظام مهندسی معدن  �

ایران هم هستید؛ از همکاری با این سازمان 
بگویید. 

نظام مهندسی معدن بیشتر سازمانی فرمالیته 
اس��ت و من به عنوان یک زن معدنکار در بخش 
خصوصی معدنی کش��ور، مجال بیش��تری برای 
ظه��ور و بروز داش��تم تا در نه��ادی مانند نظام 

مهندسی معدن. 
در س�خنرانی که در دانش�گاه امیرکبیر  �

داشتید اعلام کردید به رشته مهندسی معدن 
باید بازارمحور نگاه ش�ود نه آکادمیک محور. 

در این باره بیشتر توضیح  دهید؟ 
ای��ن موضوع لازم��ه ورود به ای��ن حرفه فارغ 
از جنس��یت اس��ت. دانش��جوی مع��دن باید با 
دید ب��ازارکاری به این حرفه ن��گاه کند نه فقط 
دانش��گاهی. پیشینه تحصیلی شما هر چه باشد، 
امتی��از و توانمن��دی ویژه ای ب��رای ورود به کار 
در ای��ران به ش��مار نمی آید و تنه��ا ملاک ورود 
به صنعت، س��ابقه کار اس��ت. تحصیلات شما در 
می��زان یادگی��ری کار تاثیر مثبت زی��ادی دارد 
اما در نهایت س��ابقه کار اس��ت که بر تحصیلات 
ارجحیت دارد؛ مس��ئله ای که برآم��ده از فاصله 

صنعت و دانشگاه است. 
در س�خنرانی یادشده، اش�اره ای هم به  �

لزوم بهینه س�ازی مصرف آب در معدنکاری 
داشتید. در این باره چه ایده ای دارید؟ 

به هر حال فرآیند فرآوری نیاز به آب دارد. این 
طرح در دس��ت بررسی است که آب خلیج فارس 
به میزان مصرف صنعتی ش��یرین و به واحدهای 
فرآوری یزد منتقل شود، در حالی که به نظر من 
با بهینه س��ازی و مدیریت آب��ی که هم اکنون در 
اختیار ما است، در مراحل طراحی و اجرا می توان 
پ��روژه آن را پی��ش برد و دیگر نی��ازی به صرف 

هزینه هنگفت برای انتقال آب نیست. 

پریساقبادی:موانعانگیزهامرابیشترمیکرد
تمام دردسر های یک مهندس زن در معادن 

من حرفه ام را دوست دارم اما سخت است. یک خانم برای 
کار در این عرصه باید ۱۰ برابر بیشتر از یک آقا انرژی 

مصرف کند و با این وجود دستمزد کمتری می گیرد. البته 
تفاوت دستمزد مرد و زن ویژه ایران نیست و در همه جهان 
وجود دارد اما در ایران پررنگ تر است. من۳۰درصد کمتر 

از همکار خودم که مرد است و وظایف مشابه من دارد، حقوق 
می گیرم. علاوه بر این یک زن در معدن باید در کنار وظایف 

حرفه ای خود اعتماد کارفرما را نیز جلب کند

در بخش معدن به یک آقا اعتماد بیشتری می شود 
و فرصت بیشتری برای آزمون و خطا به او داده 

می شود و این موضوع من را بسیار رنج می دهد. 
اینها اتفاق هایی بودند که در هر پروژه جدید تکرار 
می شدند، با وجود اینکه من در پروژه پیشین خود 
را ثابت کرده بودم. این اتفاق ها در شرایطی من را 

آزار می داد که هیچ گاه از فشار و حجم زیاد کار آزرده 
نمی شدم
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روی خط خبر

شاهوار منبع تامین آب شاهرود و بسطام است که با 
روند کنونی، نه تنها این منبع با تهدید جدی رو به رو 

است بلکه به کانون تولید ریزگرد هم تبدیل می شود 
و وقت آن رسیده که مسئولان نگاه جدی به حق حیات 

مردم داشته باشند

مدیر کل منابع طبیعی و آبخیزداری اس��تان یزد با اش��اره 
به تخریب های ناشی از فعالیت های معدنکاری در عرصه های 
طبیعی استان، برآورد خسارت های واردشده در این بخش را 

حدود ۹۷۲ میلیارد تومان اعلام کرد.
به گزارش ایس��نا، محمدرض��ا آخوندی در آس��تانه هفته 
درختکاری، با بیان اینکه میزان خس��ارت برآورد شده معادن 
به عرصه های منابع طبیعی استان حدود ۹۷۲ میلیارد تومان 
اس��ت، اظهار کرد: وس��عت این تخریب ها که تنها مربوط به 
معادن دارای مجوز بهره برداری بوده، افزون بر ۷۵ هزار هکتار 
است که برای احیای آنها باید ۹۷۲ میلیارد تومان هزینه کرد.
وی خاطرنش��ان ک��رد: ۹۸ درصد مس��احت ۷.۴۲ میلیون 
هکتاری استان را عرصه های منابع طبیعی به خود اختصاص 
داده و این در حالی اس��ت که تنها در ۸ ماهه نخست امسال 
برای یک میلیون و ۸۰ هزار هکتار از این عرصه ها و عملیات 

معدنکاری استعلام درخواست شده است.
آخوندی با اشاره به ظرفیت های بالای کمی و کیفی معادن 
در استان یزد، خاطرنشان کرد: با این وجود تنها با ۱۳۴ هزار 
هکتار از اس��تعلام های یادشده یعنی ۱۱ درصد آنها، از سوی 

اداره کل منابع طبیعی استان موافقت شده است.
وی یادآور ش��د: اگر تنها ۱۰ درصد از این ۱۳۴ هزار هکتار 
عرصه های واگذار شده به معادن باعث تخریب عرصه ها شود، 
می توان در یک محاس��به ساده میزان خس��ارت وارد به تنها 
پوشش گیاهی در استان را که ۳۶ درصد از آن اراضی بیابانی 

است، برآورد کرد.
این مس��ئول در ادامه، پاس��خگویی به استعلام های بخش 
معدن را براس��اس قوانین و آیین نامه های موجود عنوان کرد 
و گفت: بعضی از معادن، این موافقت ها را پس از رد استعلام 

در استان به وسیله مراجع بالاتر در سازمان جنگل های کشور 
دریافت می کنند.

وی با بیان اینکه واگذاری عرصه های منابع طبیعی تا سطح 
۵۰ هکت��ار برای طرح های کش��اورزی و تا س��طح ۲۰ هکتار 
برای بخش های غیرکش��اورزی بر عهده اس��تان است، گفت: 
منابع طبیعی فقط یکی از دس��تگاه های پاسخگو به استعلام 
در حوزه های مرتبط است و سایر نهادها و دستگاه ها نیز برای 
واگذاری عرصه به معادن و س��ایر بخش ها باید اعلام بلامانع 

بودن کنند.
آخوندی درباره طرح کمربند س��بز یزد اظهار کرد: اجرای 
این طرح که از سال ۸۰ در استان آغاز شده، تاکنون در ۳ فاز 
با مش��ارکت شهرداری های یزد و شاهدیه اجرا شده و تاکنون 
۳۰۰ هکت��ار درختکاری از س��وی اداره کل منابع طبیعی و 
۳۰۰ هکتار از سوی شهرداری های یادشده انجام شده است.

وی ب��ا بی��ان اینکه نگهداری از فضای س��بز ب��ه مراتب از 
هزینه های ایجاد آن بیش��تر اس��ت، عنوان کرد: در مجموع، 
اجرای ۱۱۰۰ هکتار از این طرح هنوز باقی مانده که هر چند 
بخش هایی از آن در حریم ش��هر ق��رار گرفته اما اجرای بقیه 

نیز نیازمند اعتبار و البته آب زیاد است که متاسفانه به دلیل 
مشکل کم آبی متوقف شده است.

مدیر کل منابع طبیعی استان با تاکید بر اینکه حتی سهمیه 
منابع طبیعی استان از آب پساب شهر نیز کفایت ادامه طرح 
را نمی ده��د، بی��ان کرد: معتقدیم برداش��ت آب از منابع آب 
زیرزمینی حتی برای توسعه فضای سبز عین بیابان زایی است.

وی درباره میزان مش��ارکت مردمی در حوزه منابع طبیعی 
گفت: خوش��بختانه تم��ام طرح های مرتبط ب��ا بخش منابع 
طبیع��ی اعم از طرح های بین المللی منارید و ترس��یب کربن 
ت��ا پارک های بین راهی و طرح های مرتع��داری از راه مزایده 
 و مناقص��ه ب��ه بخش های مردم��ی و خصوصی واگذار ش��ده

 است.
آخوندی با اشاره به تخصیص ۱۵.۹ میلیارد تومان در سال 
جاری به طرح های آبخیزداری اس��تان، گزارش��ی در این باره 
ارائه کرد و گفت: براس��اس تفاهمنامه با اس��تانداری یزد قرار 
است ۱۰ میلیارد تومان از محل اعتبارات استانی به طرح های 
حوزه آبخیزداری اس��تان تخصیص یابد و امیداریم تا پیش از 

پایان سال مالی جاری، این امر محقق شود.

خسارت میلیاردی معدنکاری به منابع طبیعی یزد

 گروه معدن:
مهلت مجوز برداش��ت از معدن شاهوار، اسفند 
۹۷ به پایان می رس��د. ثانیه ها در گذرند و مردم 
ش��اهرود در استان سمنان چشم به پیامی دارند 
که رهایی همیشگی شاهوار از تیغ تیز معدنکاوی 

را نوید دهد.
اس��فند ۹۷ به نیمه رسید و نوبت تمدید چند 
س��اله فعالیت معدن بوکس��یت تاش فرارس��ید. 
معدنی که بنا بر اعلام مرکز پژوهش های مجلس 
ش��ورای اس��لامی از همان ابتدای کار، بسیاری 
از ملاحظه های زیس��ت محیطی را رعایت نکرده 
و ادام��ه کارش نه تنها تهدی��دی برای گونه های 
گیاهی و جانوری است بلکه حیات چند هزار تن 
از اهالی شاهرود و بسطام را با چالش های جدی 

روبه رو می کند.
خسارت�ها�جبران�شدنی�نیستند��

رئیس شورای شهر شاهرود، خسارت های وارد 
شده به شاهوار را غیرقابل جبران دانست و گفت: 
روزان��ه ۱۰۰ تا ۱۵۰ کامی��ون از معدن بارگیری 
می کنند یعنی به طور میانگین سالانه ۶۰۰ هزار 
تن خاک از شاهوار برداشت می شود که جایگزین 

ندارد.
به گزارش ایرنا، حس��ینعلی س��میعی با بیان 
اینک��ه مع��ادل حج��م برخ��ی س��دهای بزرگ 
کش��ور، آب در شاهوار ذخیره شده، تصریح کرد: 
تصاویری وجود دارد که نش��ان می دهد بیل های 
مکانیکی ب��ا خاک همراه با تک��ه یخ های بزرگ 
پر می ش��وند و این تهدیدی ج��دی برای کانون 

آب ساز منطقه است.
وی، به نمونه گی��ری و انجام آزمایش روی آب 
منطقه ش��اهوار در خرداد امس��ال نیز اشاره کرد 
و اف��زود: نتیجه این آزمای��ش، بیانگر افزایش ۵ 
برابری آلومینیوم و س��رب است و وجود بیش از 
حد آلومینیوم موجب پوکی استخوان، زوال عقل 

و تولد نوزادان نارس می شود.
بی�فایده�است��

دبیر جمعی��ت دیده بان طبیعت ش��اهرود نیز 
با اش��اره به برگزاری نشس��ت جمعی از موثران 
و کارشناس��ان با فرماندار شاهرود برای پیگیری 
موضوع معدن بوکس��یت، یادآور ش��د: هم اکنون 
مهم تری��ن مطالب��ه مردم ش��اهرود تعطیلی این 

معدن است.
امیرحس��ین ولیان ب��ا بیان اینکه نشس��تی با 
حضور نماینده اس��تانداری سمنان و نمایندگان 
حفاظت محیط زیس��ت، منابع طبیعی و صنعت، 
مع��دن و تجارت، ب��دون دعوت از س��من ها در 
فرمانداری شاهرود برگزار شد، اظهار کرد: با این 
وجود به محض مطلع ش��دن از چنین نشستی، 
خ��ود را به فرمانداری رس��اندیم و خوش��بختانه 
مع��اون سیاس��ی و امنیتی فرماندار ش��اهرود از 

نمایندگان تشکل های مردمی استقبال کرد.
وی ادامه داد: بررس��ی مصوبه های نشست های 
پیش��ین نش��ان می ده��د اراده جدی از س��وی 
مس��ئولان معدن برای انجام تعهدات خود مانند 

احیای بخش های تخریب شده و انتقال انباشته ها 
وج��ود ندارد. دبی��ر جمعیت دیده ب��ان طبیعت 
ش��اهرود اضافه کرد: متاس��فانه بررسی تعهدات 
معدن بیش از پیش دچار کاغذبازی اداری شده 
و نهایت دغدغه اداره حفاظت محیط زیس��ت هم 
تهیه طرح ارزیابی محیط زیستی است، در حالی 
که دریاچه ارومیه و س��د گتوند هم طرح ارزیابی 
داشتند پس چنین طرح هایی تاثیرگذار نخواهند 
بود. ولیان اظهار کرد: می توان طرح هایی با هزینه 
چند ص��د میلیون ریال تهیه ک��رد و به تصویب 

رساند که پیامدهای ناگواری هم داشته باشند.
خواهان�تعطیلی�هستند��

دبیر جمعیت دیده بان طبیعت شاهرود تاکید 
کرد: ش��اهوار منبع تامین آب شاهرود و بسطام 
اس��ت که با رون��د کنونی، نه تنها ای��ن منبع با 
تهدید جدی رو به رو اس��ت بلک��ه به کانون تولید 

ریزگرد هم تبدیل می شود و وقت آن رسیده که 
مس��ئولان نگاه جدی به حق حیات مردم داشته 

باشند.
ولیان با بیان اینکه کاس��ه صبر مردم شاهرود 
پر ش��ده، ابراز کرد: مردم خواهان تعطیلی معدن 
بوکسیت هستند و با هیچ توجیهی نمی توان آن 
را به تاخیر انداخت، همین روزها ممکن است با 
تجمع در گوشه ای از شهر حرف خود را به گوش 

مسئولان برسانند.
پای�کار�نیستند��

فرماندار ش��اهرود اما در نشس��ت ب��ا موثران 
شاهرودی، از اعمال محدودیت در عرصه فعالیت 
معدن خبر داد و گفت: از س��وی دیگر مقرر شده 
بود ک��ه معدن ۲ بخ��ش ۳۰ هکت��اری را برای 
انباش��ت کردن در نظر بگیرد که فقط ۳۵ هکتار 
از آن انجام ش��ده و نتوانس��ته کامل به تعهدش 

عمل کند.
محمد کرم محمدی ادام��ه داد: موارد دیگری 
نیز همچون اجرای برنامه احیای محیط زیس��ت 
از س��وی صنعت، مع��دن و تجارت و تایید آن به 
وس��یله اداره های کل منابع طبیعی آبخیزداری 
و حفاظت محیط زیس��ت و همچنی��ن پرهیز از 
پراکن��ده کاری و انتقال کار ب��ه یک  تخته از کوه 
باید از سوی معدنکاران اجرایی می شد اما به این 

تعهدات نیز عمل نشده است.
وی، از مدی��ران کل این دس��تگاه ها گله کرد 
و گف��ت: این مدیران، ج��دی و به موقع پای کار 
نمی آین��د و آن قدر دیر وارد عمل می ش��وند که 

دردی را دوا نمی کنند.
سرمایه�گذاری�تعهدات�را�اجرایی�کند��

اس��تاندار س��منان گفت: س��رمایه گذار معدن 
بوکس��یت در ش��اهرود برای ادامه فعالیت، تمام 
تعهدات خود به ویژه مس��ائل زیس��ت محیطی را 

در کمترین زمان ممکن عملیاتی کند.
علیرضا آش��ناگر در نشس��ت ش��ورای معادن 
استان سمنان در س��الن غدیر استانداری افزود: 
مس��ئولان دس��تگاه های اجرایی، مجوز فعالیت 
معدن��ی ک��ه باعث مش��کلات زیس��ت محیطی 
می ش��ود را متوق��ف کنند. س��رمایه گذار معدن 
بوکس��یت در ش��اهرود ب��رای ادام��ه فعالی��ت، 
تم��ام تعهدات خ��ود را در کمترین زمان ممکن 

عملیاتی کند و در صورت اجرایی نشدن تعهدها، 
 ادام��ه فعالیت معدن��ی در این منطق��ه متوقف

 شود.
وی تاکید کرد: پیوست اجتماعی و ملاحظات 
زیس��ت محیطی ب��رای ادام��ه فعالی��ت، معدن 

بوکسیت در شاهرود ضرورت دارد.
استاندار س��منان گفت: در اعطای مجوز برای 
فعالیت معادن باید حس��اس ب��ود و بدون لحاظ 
کردن مسائل اجتماعی و زیست محیطی از سوی 

سرمایه گذاران، ادامه فعالیت ها متوقف شود.
وی ب��ا بیان اینکه در فعالیت معادن س��منان 
باید پیش ش��رط هایی ک��ه س��رمایه گذاران این 
بخ��ش تعهد کردند، به معنی واقعی اجرا ش��ود، 
خاطرنش��ان کرد: در اعطای مجوز و بهره برداری 
از معادن استان س��منان، پیوست های اجتماعی 

موردنظر مسئولان قرار گیرد.
چند روزی بیشتر به زمان تمدید پروانه فعالیت 
این مع��دن پرچالش نمانده و فرصت مناس��بی 
برای مس��ئولان اس��تانی اس��ت تا در راس��تای 

خدمت گزاری شایسته به مردم گام بردارند.
اندک جوهر یک خودکار می تواند حیات را به 
دامنه بلندترین قله البرز شرقی بازگرداند یا این 
کوه ح��دود ۴ هزار مت��ری را در مدتی کوتاه به 
افس��انه ای تبدیل کند؛ گویی که هیچ گاه وجود 

نداشته است.

اعتراض های منطقه ای به فعالیت معدن بوکسیت در شاهوار
در�آستانه�فرارسیدن�موعد�تمدید�فعالیت�معدن�تاش

مرگ یک کارگر در کارخانه 
فولاد روهینا جنوب

ی��ک کارگر ۳۹ س��اله کارخانه ف��ولاد روهینا 
جنوب در دزفول بر اثر حادثه هنگام کار، جانش 

را از دست داد.
به گزارش ایلنا، کورش ن��وروزی، رئیس اداره 
تع��اون، کار و رفاه اجتماعی شهرس��تان دزفول 
در تش��ریح جزئیات این حادثه گفت: این حادثه 
حدود س��اعت ۲۰:۳۰ رخ داد و یکی از کارگران 
کارخانه ف��ولاد روهینا جنوب در خط تولید این 

کارخانه دچار حادثه شد.
به گفته وی، این کارگر ۳۹ ساله بین شمشک 
ورودی کوره و بازوهای کوره گرفتار ش��د که در 
نهایت منجر به وارد آمدن آسیب به کلیه ها، کبد 

و خونریزی داخلی اندام وی شد.
بر اس��اس اظه��ارات رئی��س اداره کار دزفول، 
کارگر حادثه دیده برای مداوا به بیمارستان بزرگ 
دزفول منتقل ش��د اما با وجود جراحی و تلاش 
کادر پزش��کی، س��اعت ۵:۳۰ چهارش��نبه جان 
باخت. ن��وروزی افزود: علت ب��روز این حادثه از 

سوی کارشناسان در دست بررسی است.
گفتنی اس��ت مجتمع فولاد روهینا در ابتدای 

جاده دزفول به شوشتر قرار دارد.

مطالبات بازنشستگان 
فولاد استان سمنان 
پرداخت نشده است

تاخی��ر در پرداخ��ت عی��دی و حق��وق بهمن 
بازنشس��تگان فولاد اس��تان س��منان باعث بروز 
برخ��ی نارضایتی ها و حت��ی گردهمایی هایی در 

دفتر برخی ائمه جمعه شده است.
 ب��ه گزارش مه��ر، تاخی��ر در پرداخت حقوق 
بهم��ن ۹۷ و عیدی بازنشس��تگان صنعت فولاد 
در اس��تان س��منان در روزهای اخی��ر منجر به 
نارضایتی هایی شده تا جایی که بازنشستگان، به 
دفاتر امام جمعه ش��اهرود و دامغان، نمایندگان 
م��ردم در مجل��س و فرمان��داری نی��ز مراجعه 

کرده اند.
۴ هزار بازنشس��ته فولاد اس��تان س��منان در 
شهرس��تان های شاهرود و دامغان حضور دارند و 
اعتراض ها در این شهرستان ها به دلیل پرداخت  

نشدن تا هفته گذشته ادامه داشته است.
مسئول کانون بازنشس��تگان صنعت فولاد در 
اس��تان س��منان اما در گفت وگو با خبرنگار مهر 
ضم��ن بیان اینک��ه حقوق بهم��ن ۹۷ و عیدی 
بازنشستگان، اواسط هفته آینده پرداخت خواهد 
ش��د، گفت: ب��ا پیگیری وزیر تع��اون، کار و رفاه 
اجتماع��ی و مذاکره و مکاتبه با رئیس س��ازمان 
برنامه و بودجه کشور و همچنین با تامین اعتبار 
لازم برای رفع و برون رفت از این مش��کل، مقرر 
ش��د تا اواس��ط هفته آینده، حقوق بهمن ۹۷ و 

عیدی بازنشستگان صنعت فولاد پرداخت شود.
علیرض��ا جرجان��ی با بی��ان اینکه در اس��تان 
س��منان ۴ ه��زار نفر بازنشس��ته صنع��ت فولاد 
وج��ود دارد ک��ه از این تعداد یک ه��زار و ۲۰۰ 
نفر بازنشسته از دامغان و بقیه از شهرستان های 
ش��اهرود و آزادشهر هستند، ابراز کرد: امیدواریم 
هرچ��ه زودتر معوق��ات و عیدی بازنشس��تگان 

صنعت فولاد، پرداخت و به روز شود.
گفتنی اس��ت صنع��ت فولاد کش��ور ۸۵ هزار 

بازنشسته دارد.

ذوب آهن، دارای 
بزرگ ترین جنگل مصنوعی

درختان س��ازگار با اقلی��م و کم آب، جایگزین 
۲هزار هکتار از درختان آب بر کارخانه ذوب آهن 

می شود.
به گ��زارش صدا و س��یما، مدیرعامل کارخانه 
ذوب آهن اصفهان در حاش��یه کاش��ت نهال در 
محدوده کارخانه با اشاره به ۱۶هزار و ۵۰۰هکتار 
فضای سبز این کارخانه گفت: بزرگ ترین جنگل 
مصنوعی کش��ور در اط��راف کارخانه ذوب آهن 
وج��ود دارد و ای��ن میزان جن��گل کاری ۸۰برابر 

استاندارد فضای سبز یک واحد صنعتی است.
منص��ور ی��زدی زاده با اش��اره ب��ه برنامه ریزی 
کارخان��ه برای رس��یدن به صنعت س��بز گفت: 
درختان سازگار با اقلیم، به زودی جایگزین ۲هزار 
هکتار از درخت��ان با آبیاری غرقابی این کارخانه 
می شوند. وی در ادامه افزود: برای محیط زیست 
و رسیدن به اس��تانداردهای زیست محیطی، این 
کارخان��ه تاکن��ون بیش از ۴ه��زار میلیارد ریال 

هزینه کرده است.

درحالی که مشکل پرداخت نشدن عیدی نزدیک به ۷۰۰ 
کارگر پیمانکاری معدن زغال س��نگ البرز شرقی در استان 
س��منان ادام��ه دارد، معاون معدنی این واح��د تولید زغال 
س��نگ گفت: عیدی کارگران پیمانکاری، همزمان با حقوق 

بهمن و اسفند آنها پرداخت می شود.
ب��ه گزارش ایلنا، برخی منابع در واحد زغال س��نگ البرز 
ش��رقی گزارش دادند: کارگرانی که در معدن زغال س��نگ 
البرز شرقی به صورت پیمانی در بخش خدماتی، استخراج 
و پیش��روی معدن مش��غول کارند، عیدی خود را دریافت 

نکرده اند.
این کارگران با بیان اینکه همه کارگران قرارداد مستقیم 
شرکت، عیدی سال ۹۸ خود را از شرکت دریافت کرده اند، 
در ادامه افزودند: برای نخستین بار زودتر از موعد سال های 
گذش��ته؛ کارگران قراردادی، به طور مس��تقیم عیدی خود 
را ب��ا حقوق دی دریاف��ت کرده اند ام��ا کارگرانی که تحت 
مسئولیت چند پیمانکار مش��غول کار هستند، هنوز امکان 

دریافت عیدی را ندارند. 
معاون معدنی ش��رکت زغال سنگ البرز ش��رقی با تایید 

پرداختِ نش��دن عیدی کارگران پیمانکاری گفت: ش��رکت 
البرز شرقی، مسئولیتی در قبال پرداخت دستمزد و عیدی 
کارگرانی که تحت مس��ئولیت پیمانکاران مش��غول کارند؛ 
ن��دارد اما ب��ا کمک مالی که ب��ه پیمان��کاران می کنیم در 
روزهای آینده، عیدی آن دس��ته از کارگران پیمانکاری که 
تاکنون پرداخت نش��ده، همزمان با حقوق بهمن و اس��فند 

پرداخت می شود.
کرامت قنبری با بیان اینکه هر ماه به طور منظم صورت 
وضعیت مالی ش��رکت های پیمانکاری پرداخت می ش��ود، 

افزود: مسئولیت پرداخت مطالبات مزدی، سنواتی و عیدی 
کارگران بر عهده پیمانکاران است.

ب��ه گفت��ه وی، در ش��رکت الب��رز ش��رقی، تع��دادی از 
پیمان��کاران، عیدی و س��نوات کارگران خ��ود را به همراه 
حقوق ماهانه در سراس��ر س��ال پرداخت کرده اند اما به آن 
دس��ته از پیمانکارانی که عیدی کارگران خود را تا امروز به 
هر دلیلی پرداخت نکرده اند با وجود آنکه طلبی از ش��رکت 
ندارن��د، کمک مالی می کنی��م تا بتوانند عی��دی کارگران 

مجموعه خود را پرداخت کنند.

واریز عیدی کارگران البرز شرقی، همزمان با دستمزد بهمن و اسفند



رشد6درصدی تولید طلا در کانادا
تحلیلگران موسسلله فیچ، برای سللال جاری میلللادی )۲۰۱۹( تولید طلا در 

کانادا را با رشد ۶درصدی پیش بینی کردند.
به گزارش روابط عمومی سللازمان توسللعه و نوسازی معادن و صنایع معدنی 
ایران )ایمیدرو( به نقل از وب سایت ماینینگ، تحلیلگران موسسه فیچ سولوشِنز 
پیش بینللی کردند بللا انجام پروژه های جدید در ماه های آینللده در کانادا تولید 

طلای این کشور در سال جاری میلادی شاهد رشد ۶درصدی باشد. 
در دهه گذشللته کانادا توانست پروژه های بسللیاری در بخش اکتشاف انجام 
دهد. قدرت بالای کانادا در جذب سللرمایه گذاری در بخش اکتشللاف منجر به 

اجرای پروژه بزرگ طلا در سال جاری میلادی خواهد شد.
در سللال ۲۰۱۷ میلادی )۱۳۹۶ خورشللیدی( کانادا با ۵۰۰ سایت فعال در 
حوزه اکتشللاف در صدر جهان قرار گرفت. از این میزان ۳۰۰ سللایت مربوط به 

طلا و نقره بود.

 دشوارتر شدن تامین آب 
برای معادن شمال شیلی 

سللتاد مدیریت آب شللیلی برای محافظت از منابع آبی این کشللور، مناطق 
ممنللوع را به دو برابر افرایش می دهد. ایللن در حالی که انتظار می رود به دلیل 
کاهش سللطح عیللار کانه ها و افزایش فرآیندهای معدنی با هدف حفظ سللطح 

تولید، تقاضای آب ازسوی شرکت معدنی شیلی افزایش یابد. 
به گللزارش عصر مس آنلاین، سللتاد مدیریت آب شللیلی، دی جی ایِ، برای 
محافظت از منابع آبی این کشور، مناطق ممنوع را دست کم به دو برابر افرایش 
می دهد. این در حالی است که انتظار می رود به دلیل کاهش سطح عیار کانه ها 
و درنتیجه، افزایش فرآیندهای معدنی به منظور حفظ سطح تولید، تقاضای آب 

ازسوی شرکت های معدنی شیلی افزایش یابد.
براساس گزارش سللتاد مدیریت آب شیلی، در این مناطق ممنوعه هیچ گونه 
مجوز جدیدی برای اسللتخراج آب اعطا نمی شللود و هرگونه تمدید مجوزهای 

موجود باید ازسوی مقامات محیط زیست شیلی مورد تایید قرار گیرد. 
رئیس سللتاد مدیریت آب شللیلی دراین باره گفت: مناطق معدنی وجود دارد 
که در این نواحی ممنوعه واقع شللده اند و در بعضی از این مناطق، شللرکت های 
معدنی، مجوز پمپاژ آب را بیش از جریان آب موجود در آن حوضه دارند و این 

پایداری سامانه های آبرسانی را تهدید مي کند. 
وی از شناسللایی مناطق ممنوعلله جدید برای جلوگیللری از گمانه زنی های 
احتمالی درباره حق برداشللت آب خبر داد. این مسللئله به ویژه در کویر آتاکاما 
در شللمال این کشور که خشللک ترین مکان کره زمین است، بیشتر موضوعیت 
دارد، چراکلله برخی از بزرگ ترین معادن مس و نیز معادن با ابعاد کوچک تر در 

آن منطقه قرار گرفته اند. 
به گفته سللتاد مدیریت آب کشللور، درحالی که نواحی شللمالی شیلی گاهی 
تحت تاثیر باران و سیلاب های سنگین واقع می شود، موضوعی که به تازگی اتفاق 

افتاده، بااین وجود، این منطقه در چند دهه  گذشته خشک تر شده است.
در همین حال، انتظار می رود به دلیل کاهش سللطح عیار کانه ها و درنتیجه، 
افزایللش فرآیندهای معدنی به منظور حفظ سللطح تولید، تقاضای آب ازسللوی 
شرکت های معدنی افزایش یابد. درنتیجه، این شرکت ها در حال ایجاد واحدهای 
آب  شللیرین کن هستند و براساس پیش بینی موسسلله کوچیلکو انتظار می رود 

بهره برداری از آب دریا در دهه آینده ۳ برابر شود. 
سال گذشللته، معدن اسکوندیدا متعلق به شرکت بی  اچ پی، یک واحد تصفیه 
آب در پورتوکولوزو راه اندازی کرد. هزینه سللاخت این واحد ۳.۴۳ میلیارد دلار 
بوده اسللت. در بخش های جنوبی تر، شرکت آنتوفاگوستا نیز برنامه توسعه ۱.۳ 
میلیارد دلاری معدن لس پلامبرس که شللامل یک واحد تصفیه آب و خط لوله 
انتقللال آب به هزینه۵۰۰ میلیون دلار می شللود را در دسللت اجللرا دارد؛ اما از 
سللویی دیگر، یکی از نگرانی های شرکت آنتوفاگوسللتا این است که در صورت 
تمدید نشللدن مجوز آب زالدیوار و به دلیل نداشللتن برنامه و منابع پشللتیبان، 
معدن یادشللده به ناچار تعطیل خواهد شللد. عمر معدن زالدیوار تا سال ۲۰۲۹ 
میلادی )۱۴۰8 خورشللیدی( پیش بینی شده اسللت و این شرکت درخواست 
مجوز برداشللت آب ۲۱۳ لیتر در ثانیه برای سال های ۲۰۲۵ تا ۲۰۲۹ میلادی 
)۱۴۰۴ تا ۱۴۰8 خورشللیدی( را داده اسللت. در حال حاضر این شرکت مجوز 

برداشت ۵۰۰ لیتر آب در ثانیه را تا سال ۲۰۲۵ دریافت کرده است.

رقابتی شدن بازار سیمان در عمان
گزارش ها نشان می دهد که بازار سیمان در عمان یک بازار رو به رشد به شمار 
مللی رود اما حضور موثللر در این بازار در کنار دیگر رقبای محلی و منطقه ای اما 
و اگللر های خودش را دارد. یکی از این رقیبان تولیدکنندگان سللیمان اماراتی 
هسللتند که حضورشللان در مناطق شللمالی عمان، بازار را تحت تاثیر قرار داده 

است. 
به گزارش سللیمان خبر، رئیس هیات مدیره شللرکت سیمان ریسوت عمان 
در ارتباط با آخرین شللرایط فروش سللیمان گفت: با توجه افزایش فعالیت های 
سللاختمانی در منطقه »الوسطی« مصرف سیمان در عمان افزایش داشته است 
اما از سللوی دیگر حضور تولید کنندگان سللیمان اماراتی در بازار عمان موجب 

رقابتی شدن و کاهش قیمت فروش سیمان شده است. 
وی معتقد اسللت این مشللکل به دنبال حضور محصولات سللیمان امارات در 
شللمال عمللان و کاهللش قیمت ها در این منطقلله نمود پیدا کرده اسللت. وی  
می افزاید: در حوزه صادرات سللیمان نسبت به سللال گذشته در برخی مناطق 
تا 8۹ درصد رشد داشللته ایم که نشانه خوبی برای صادرات محصولات به شمار 

می رود. 
احمدبن یوسللف همچنین گفت: در مجموع، ماه  های پیش رو، برای ما بسللیار 
چالش برانگیللز خواهد بللود و مدیران امیدوارند بتوانیم با افزایش سللهم بازار و 
بهره مندی از استراتژی های بازاریابی، فرصت هایی در بازارهای جدید پیدا کنیم 

و تغییری نیز در سیاست قیمت گذاری در موضوع صادرات داشته باشیم. 

روی خط خبر

پژوهشللگران، فلزی را شناسللایی کرده اند که بدون 
اینکه گرم شود، جریان الکتریسیته را هدایت می کند. 
بلله گزارش آنا به نقل از سللاینِس الَرِت، پژوهشللگران 
فلزی را شناسللایی کرده اند که با وجود اینکه رسانای 
جریان الکتریسللیته است، اما گرم نمی شود و حرارت 
را منتقل نمی کند. عملکرد ایللن فلز با قانون »ویده-
 فرانتس« تناقض دارد. این قانون این گونه بیان می کند 
که رسللانای جریان الکتریکی، رسانای خوبی هم برای 
گرما اسللت و این نشللان می دهد چرا موتورها و لوازم 

گوناگون هنگام کار کردن داغ می شوند.
گروهی از پژوهشللگران امریکایی فلزی موسللوم به 
»دی اکسللید وانادیوم« کشللف کرده انللد که برخلاف 
قانللون مللواد و فلللزات رسللانا، در دمللای ۶۷ درجه 
سللانتی گراد توانایی بالایی برای تغییر از یک عایق به 

یک فلز رسانا دارد. 
کشللف این فلز اتفاقی غیرمنتظره برای دانشمندان 
به شللمار می رفت چراکه از یک سللو قانون رسللانا را 
بهللم زد و از سللوی دیگللر، می توان از ایللن فلز برای 
تبدیل گرمللای هدررفته از موتورها و سللایر لوازم به 
الکتریسیته استفاده کرد یا حتی پوشش بهتری برای 
پنجره ها ایجاد کرد که ساختمان ها را خنک نگه دارد.

پژوهشللگران پیش از این هم فلزاتی را کشف کرده 
بودند که الکتریسیته را بهتر از حرارت انتقال می دادند 
اما آنها، این ویژگی  فلزات را تنها در دماهای چندصد 
درجه سانتی گراد زیرصفر نمایش می دادند که آنها را 

برای به کار بردن در جهان واقعی غیرعملی می کند.
از سللوی دیگر، »دی اکسللید وانادیوم« در دماهای 

گرم بالاتر از دمای محیط تنها یک رساناسللت به این 
معنا که توانایی بیشللتری برای قابل اسللتفاده شللدن 
دارد. پژوهشللگران بللرای آشللکار کردن ایللن ویژگی  
عجیب و جدید، روش حرکت الکترون ها را در شللبکه 
کریسللتالی »دی اکسللید وانادیوم« و نیز میزان تولید 

حرارت اندازه گیری کردند.
دانشللمندان در آزمایش هللا دریافتند این رسللانای 
حرارتی به الکترون های درون ماده بسللتگی دارد که 

۱۰ برابللر کوچک تللر از مقدار پیش بینی شللده قانون 
»ویده- فرانتس« بود. دلیل آن، هم زمانی روشی است 

که الکترون ها در ماده حرکت می کنند.
ایللن الکترون ها به جللای ذرات اختصاصی در فلزات 
معمولی، به طور هماهنگ با یکدیگر و بیشللتر شللبیه 
یک مایع بلله حرکللت درمی آیند. بللرای الکترون ها، 
حللرارت یک حرکت تصادفی اسللت. فلللزات معمولی 
حللرارت را به شللکل موثرتری انتقللال می دهند زیرا 

سللاختارهای میکروسللکوپی گوناگونی وجود دارد که 
الکترون های اختصاصی می توانند بین آنها قرار گیرند.

در  الکترون هللا  هماهنللگ  حرکللت  مقابللل،  در 
»دی اکسید وانادیوم« از آنجاکه موقعیت های کمتری 
برای الکترون ها وجود دارد تا به طور تصادفی بین آنها 

قرار می گیرد، در انتقال حرارت خطرناک است.
وقتی پژوهشللگران فلللز »دی اکسللید وانادیوم« را 
با سللایر فلزات ترکیب می کنند، آنهللا قادر به تنظیم 
میزان الکتریسللیته و حرارتی هسللتند کلله می توانند 
هدایت کنند و برای اسللتفاده در آینده مفید باشللد. 
به عنوان نمونه، وقتی پژوهشللگران فلز »تنگستن« را 
به »دی اکسللید وانادیللوم« اضافه کردنللد، حرارتی را 
کلله مللاده در آن به فلز تبدیل می شللد را کاهش داد 
و همچنین آن را به رسانای مناسب تری برای حرارت 

تبدیل کرد.
این بدان معناسللت که دی اکسللید وانادیوم تنها با 
هدایت گرما هنگام رسللیدن به درجه حرارت خاصی 
به هدر رفت حللرارت کمک می کند. این فلز، پیش از 
آن ماننللد یک عایق عمل می کللرد. این فلز همچنین 
توانایللی ویللژه ای دارد که در دمای حللدود ۳۰درجه 
سللانتی گراد شللفاف  شللود اما پس از آن، نور مادون 
قرمز را در دمای بالای ۶۰درجه سللانتی گراد منعکس 
می کند، درحالی که در نور مرئی شللفاف باقی می ماند. 
بنابرایللن همچنللان از آن می توان در قالب پوشللش 
پنجره ای اسللتفاده کللرد که بدون نیاز بلله تجهیزات 
تهویلله، دمللا را کاهش می دهد. از ایللن ماده می توان 

برای تثبیت دما نیز استفاده کرد.
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گزارش تصویری 

اواخر قرن ۱۹ میلادی یافتن طلا در شللمال غربی کانادا، باعث هجوم 
بیش از ۱۰۰هزار نفر جوینده طلا به این منطقه شد که از آن با عنوان 

»تب طلای کلوندایک« نام برده می شود.
۱۶ اوت ۱8۹۶ )۲۶ مللرداد ۱۲۷۵ خورشللیدی( چنللد معدنچی در 

منطقه کلوندایک در شمال غربی کانادا چند تکه طلا کشف کردند.

 با رسیدن این خبر به سیاتل و سان فرانسیسکو موجی از جویندگان 
طلا راهی این منطقه شللدند؛ گفته می شللود بیش از ۱۰۰ هزار نفر در 
طول ۳ سللال به امید ثروتمند شدن این منطقه مهاجرت کردند. با این 
حال فقط ۴ هزار نفر از آنها موفق به یافتن طلا شدند و بسیاری دست 
خالی بازگشللتند.  این جسللت وجو در نهایت با کشف طلا در شهر نوم 

واقع در ایالت آلاسکا به پایان رسید و جویندگان طلا کلوندایک را ترک 
کردند. گفتنی است چارلی چاپلین، کمدین مشهور سینما داستان فیلم 
جویندگان طلا را براساس همین واقعه تاریخی ساخته است. تصاویری 

که می بینید از این واقعه تاریخی برجا مانده است.
منبع: وب سایت فرادید 

تب یافتن طلا در کانادا
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